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مرکز آمار ایران:

تورم سالانه »غلات«
 ۸.۷ درصد شد

ارزش بازار فرابورس از ۲.۹ 
میلیون میلیارد تومان گذشت

تأمین ارز واردات 
از ۵۵ میلیارد دلار عبور کرد
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سرمقاله
بهبود روابط با دنیا 

برای توسعه تجارت 

توســعه زیرســاخت هــا 
از الزامــات مهــم رشــد 
اقتصادی و افزایــش رفاه 
 عمومی به شــمار می رود. 
سرمایه  گذاری مستقیم بر روی زیرساختها باعث 
فراهم شــدن امکانات تولیدی شده و فعالیتهای 
اقتصادی را تحریک نموده و با کاهش هزینه های 
تجارت و انتقــالات باعث بهبــود رقابت پذیری 
می شــوند و در نهایت به رشــد اقتصادی ایران 
 کمک می نماید. توسعه اقتصاد یکی از مهمترین 
آرمان های دولت هــا و از کلیدی ترین مطالبات 
مردمی از حاکمیت است. توســعه اقتصاد به این 

دلیل حائز اهمیت...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان
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وزیر ارتباطات:

هیچ پلتفرمی از شمول رفع 
فیلترینگ خارج نیست

معاون وزیر صمت: شهرک های صنعتی باید غیردولتی شوند

تسهیل فعالیت بخش خصوصی در شهرک های صنعتی
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پیش بینی  رشد اقتصادی  
۳.۱ درصدی ایران

گزارش   صندوق   بین المللی   پول   منتشر  شد

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات، گفت: هیچ 
پلتفرمی از شــمول رفع فیلترینگ خارج نیست، 
ســازوکارهای رفع فیلتر تمام سکوها پیش بینی 
شده است و رفع فیلتر پلتفرم ها متناسب با نیازهای 
مردم، جمع بندی و در مذاکرات مشخص می شود. 
»سیدستار هاشمی« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به 
اینکه در موضوع رفع فیلترینگ طرح های مختلفی 
به مرکز ملی فضای مجازی واصل شد، گفت: طرح 
فعلی برای رفع فیلترینگ به صورت چند مرحله ای 
است که در مرکز ملی فضای مجازی نهایی و سپس 
در شورای عالی فضای مجازی مطرح شد؛ این طرح 
پس از بحث و بررسی  و رای گیری، مورد موافقت قرار 
گرفت. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: 
مرحله نخستِ این طرح مرحله ای، »بازگشایی« بود 
که بلافاصله اتفاق افتاد. وی افزود: موضوعات مطرح 
شــده در شــورای عالی فضای مجازی می تواند به 
زیست بوم تولید محتوا کمک شایانی کند، بدین معنا 
که مشــوق های خوبی برای سکوهای تولیدکننده 
محتوا و همچنین صاحبان محتوا درنظر گرفته شده 
 و کارهای کارشناســی این بخش از طرح در حال 
نهایی شدن است. هاشمی با تاکید بر اینکه حمایت 
از تولید محتــوا، اقتصاد آنرا متحــول خواهد کرد، 
گفت: هیچ پلتفرمی از شمول رفع فیلترینگ خارج 
نیســت و ســازوکارهای رفع فیلتر تمام سکوها 
پیش بینی شــده اســت. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در پاســخ به این پرســش که آیا مراحل 
رفع فیلتر ســکوهای اینترنتی مشــخص شــده 
اســت یا خیر، اظهار داشــت: رفع فیلتر پلتفرم ها 
 متناســب با نیازهای مردم، جمع بندی و مذاکرات 
مشخص می شود. به گزارش ایرنا،  یکصد و چهارمین 
جلسه شورای عالی فضای مجازی چهارم دی ماه با 

حضور سران قوای سه گانه...

شــرکت و با حضور افتخاری محمدحســن عرفانیان مجری طرح فولاد 
مبارکه، روز یک شــنبه 23 دی ماه، در محل برگزاری همایش های فولاد 

مبارکه برگزار شد.
محمدیاسر طیب نیا، در این آیین با طرح سؤالاتی درباره عملکرد هریک از 
کارکنان در سال گذشته گفت: حدیث »حاسِبوا أنفُْسَکُم قَبلَ أنْ تحُاسَبوا؛ 
به حساب خود رسیدگی کنید پیش از آنکه به حساب شما رسیدگی کنند« 
از پیامبر اکرم )صلی الله علیه وآله( به ما می آموزد که باید قبل از محاســبه 
دیگران، به ارزیابی عملکرد خود دقت نظر داشته باشیم. بزرگ شدن روحی 
آدم ها به عوامل مختلفی بســتگی دارد، اما بزرگ شدن انسان یک مفهوم 
متفاوت و به معنای بزرگ شــدن روح و قلب است. »کارِ بامعنا« کلید این 

بزرگ شدن است.

آیا معنای کارِ ما در فولاد مبارکه صرفاً تولید فولاد و ورق فولادی 
است؟

وی ادامه داد: باید از خود این سؤال را بپرســیم که معنای کارِ ما در فولاد 
مبارکه چیست. آیا صرفاً تولید فولاد و ورق فولادی کافی است؟ می توان 
پاسخ داد که خوب است، اما کافی نیست. رشد اقتصادی کشور نیز خوب 

است، اما کافی نیست.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ابراز کرد: ما حداقل 3۵ تا ۴۰ درصد زمان 
بیداری خود را در محیط کار می گذرانیم و معنای کارِ ما تأثیر زیادی بر احساس 
رضایت و نتیجه مندی ما دارد. کسانی که کارِ بامعنا دارند، هم احساس رضایت 
بیشتری می کنند و هم کار نتیجه مند دارند. اگر امروز در قالبِ مفهوم کار 
متعالی، به دنبال هر چه سریع تر به مدار آوردن پروژه نورد گرم شماره 2 باشیم، 
به کشور کمک خواهیم کرد، زیرا این پروژه اشتغال زایی را افزایش می دهد که 

ثمرات زیادی به همراه دارد.

هریک از ما هم می توانیم در فولاد مبارکه یک امیرکبیر باشیم
وی افزود: بیستم دی ماه سالروز شهادت امیرکبیر بود، انسانی بزرگ که تا پای 
جان برای کشورش هزینه داد. هریک از ما هم می توانیم در فولاد مبارکه یک 
امیرکبیر باشیم. فولاد مبارکه می تواند نقش بی بدیلی در اقتصاد کشور داشته 

باشد و اقتصاد فولادی را جایگزین اقتصاد نفتی کند. ایران جایگاه دهم تولید 
فولاد را در دنیا دارد و در ۱۱ماهِ سال 2۰2۴ حدود 2۸ میلیون تن فولاد تولید 
کرد که بخش مهمی از آن به همت کارکنان فولاد مبارکه صورت گرفته است. 
اگر تلاش کارکنان فولاد مبارکه نبود، رکوردهای بزرگ در زمان غیرپیک 
مصرف انرژی گاز و برق به ثبت نمی رسید، این افتخارآفرینی ها محقق نمی شد 

و کشور نمی توانست جایگاه خود را حفظ کند.
طیب نیا اضافه کرد: فولاد مبارکه به مثابه موجودی جان دار است و اگر آن را در 
قامت انسان زنده توصیف کنیم، امروز 32 ساله شده است. باید بررسی کنیم که 
این صنعت از نظر روحی نیز بزرگ شده یا خیر. باید از خود بپرسیم تاکنون چه 

تلاش هایی کرده ایم که فولاد مبارکه دچار افول نشود.
 وی افزود: برآورد امروز بنده این است که تلاش های کارکنان و بنیان گذاران 
فولاد مبارکه به ثمر نشسته و علی رغم اینکه این شرکت طی سال های گذشته 
با ناترازی های مختلفی اعم از حمل ونقل، مواد اولیه، گاز، برق و آب روبه رو بوده، 
امروز بزرگ شده و به بلوغ رسیده است. ازجمله مصادیق این بلوغ و بزرگ 
شدن این است که اکنون بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور را در مدار 
تولید قرار داده، در مسیر حل مشکل آب خود و حتی صنعت استان اصفهان 
گام برداشته و فاز نخســت پروژه انتقال آب از دریای عمان را به پیشرفت 

فیزیکی ۹۸ درصدی رسانده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: فولاد مبارکه در تقویت حوزه های 
حمل ونقلی، دانشی و تحولی، اقدامات مؤثری انجام داده و در واقع می توان 
گفت فولاد مبارکه در حوزه هایی که کشورهای توسعه یافته و شرکت های 
پیشرو گام برداشــته اند، حرکت کرده و عقب نمانده است. همچنین ما با 
راه اندازی معادن کوچک در نقاط مختلف کشور و خرید سهام شرکت صنعتی 

و معدنی اپُال، تأمین پایدار مواد اولیه موردنیاز خود را تضمین کرده ایم.
وی گفت: فولاد مبارکه امروز بزرگ ترین صادرکننده غیرنفتی کشور است، 
افتخارات و تحولات خوبی در کشــور رقم زده و ما به خوبی می فهمیم که 

بنیان گذاران فولاد مبارکه چه سختی هایی کشیده اند.

حفظ جایگاه قهرمانی سخت تر از به دست آوردن قهرمانی است
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: رکوردها و افتخارات فولاد مبارکه از 

اهمیت زیادی برخوردار است؛ اما همیشه سخت تر از به دست آوردن قهرمانی، 
حفظ جایگاه قهرمانی اســت و این امر درخصوص رکوردهای تولید فولاد 
مبارکه نیز صدق می کند. باید با ایجاد معنا در کار، این افتخارات را حفظ کنیم.

پیگیری برای تقویت شرایط بازنشستگان
وی افزود: پیگیری های لازم برای تقویت شــرایط معیشتی بازنشستگان 
عزیز فولاد مبارکه در دستور کار قرار دارد و از طریق مراجع قانونی، حقوقی 
و صندوق بازنشســتگی فولاد، پیگیرِ همه راه ها برای تقویت شرایط آنان 
هستیم و توانسته ایم مجوزهایی برای بهبود و تقویت معیشت بازنشستگان 

عزیز اخذ کنیم.

فولاد مبارکه صرفاً یک شرکت نیست، بلکه یک خانواده بزرگ است 
که در آن تک تک افراد نقشی مهم دارند

طیب نیا اضافه کرد: در خصوص کارکنان گران قدر فولاد مبارکه نیز همواره 
تلاشمان این بوده است که به لحاظ معیشتی، آنچه را از دستمان برمی آید تا 
حد ممکن انجام دهیم؛ زیرا همه افتخارآفرینی ها مرهون زحمات کارکنان 
زحمتکش اســت. ما از کارِ بامعنا و کارِ فرهنگی غنی صحبت می کنیم و 
اگر می گوییم به فکر کارِ بامعنا باشیم، درعین حال تلاش کرده ایم فرهنگ 
رسیدگی به کارگران و کارمندان فولاد مبارکه را نیز نهادینه کنیم. باید به این 
نکته توجه داشته باشیم که فولاد مبارکه صرفاً یک شرکت نیست، بلکه یک 

خانواده بزرگ است که در آن تک تک افراد نقشی مهم دارند.

مجری طرح مجتمع فولاد مبارکه در آیین گرامیداشت سی ودومین 
سالروز افتتاح این شرکت:

فولاد مبارکه محصولِ کارِ بامعناست
 در آیین بزرگداشت سی و دومین سالروز افتتاح شــرکت فولاد مبارکه، 
محمدحسن عرفانیان، بنیان گذار و مجری طرح شرکت فولاد مبارکه در 
دوران ساخت، در دل نوشته ای با مدیرعامل، معاونان و کارکنان فولاد مبارکه 

این چنین سخن گفت:
»ربَنََّا إنِکََّ تعَْلمَُ مَا نخُْفِي ومََا نعُْلنُِ ومََا یخَْفَی عَلیَ الَلهّ مِنْ شَيْءٍ فيِ الرْضِْ ولََا 
مَاء؛ِ خدا یا تو آنچه را که ما پنهان می داریم و یا آشکار می سازیم به خوبی  فيِ السَّ

می دانی و هیچ چیز در زمین و آسمان بر خدا مخفی نمی ماند.«
»ای هستی که در خدمت ما هستی و من به درستی باور دارم که می دانی و 
می آموزی آنچه پنهان و آشکار است؛ چراکه چیزی پنهان بر طراح در زمین 

و آسمان نیست.«
تبریک به خودم و به شما به مناسبت سالروز به ثمر رسیدن نهال پرثمری که 
پیشکسوتان شما و شما کاشتید و نگهبانی می کنید. متشکرم از اینکه از من 
به نام »بنیان گذار فولاد مبارکه« یاد می کنید. می دانید. این نام به من اجازه 
می دهد که هر وقت خدمت شما می رسم سخنی داشته باشم؛ اما من سخن 
تازه ای برای شما ندارم. ســخنی کهنه دارم که از آن غفلت شده است. این 
سخن کهنه یک کتاب است و امکان بسط آن در این زمان محدود وجود ندارد.

من امروز سخنگوی 2 میلیون نفر-ماه هستم که این بنا را بنیان گذاشته است؛ 
فولاد مبارکه محصولِ کار بامعناست. من این کلیدواژه زیبا را از محققان نیروی 

انسانی فولاد مبارکه وام گرفته ام.
اقامه فولاد مبارکه برای ما و شــما رنج بوده، اما توأم با سختی نبوده است. 
بزرگ ترین سختی که دامن همه ما را گرفته »جهل« است؛ همان چیزی که 
حضرت ابراهیم را بت شکن کرد. ابراهیم آن ابرَمرد به شدت صبور، مسئول، 

غم خوار و امیدوار مجسمه ای به نام بت را نشکست، بلکه جهل را شکست. 
جهل بشریت چیست که هنوز ادامه دارد؟ هستی میهمان پذیر تمام عیار 
بی نیازکننده خاصه بشر است؛ اما بشر متکی به سفر اکتسابی از اجداد بر این 
باور است که بخش کوچکی از زمین و هستی محصول دارد و بقیه بی حاصل، 

به تعبیر قرآن »غیرذی زرع« است.
ابراهیم برای ابطال این نگرش به هستی و زمین، هاجر و اسماعیل یعنی زن و 
فرزند خود را به وادی به نام مکه در پای کوه صفا و مروه که ظاهراً بی حاصل و 
»غیرذی زرع« بود برد و در آنجا نمادی به نام خانه خدا و آیینی بنام مکه را سامان 
داد و زن و فرزند خود را بدان نماد و آیین آموزش داد و این پیام را برای جهانیان 
فرستاد که مکه می تواند امن تر از فلسطین و بیت المقدس باشد؛ اما به جز اندکی 
در دنیا، کسی این پیام را درنیافته و خود را در چنگال مالکیت و انحصار گرفتار کرده 
است و با آنکه اقوام بسیاری مثل هود و عاد و ثمود مدفون شده اند و باستان شناسان 

از علل آن آگاهی داده اند، باز هم بشر از این جهل رهایی نیافته است.
خاطرات زیــادی در مورد برپایی فولاد مبارکه از ایــن جهل دارم که نماد 
سختی های دوران ما بوده است و مطمئنم نسل امروز هم این گرفتاری را دارد.

مرحوم هاشمی، رئیس جمهوری وقت، دو بار از فولاد مبارکه بازدید و آن را 
افتتاح کرد. در افتتاح اولین ذوب من سالن فولادسازی را نشان دادم و گفتم این 
مجتمع برای ظرفیت ۶ میلیون تن در حال ساخت است. ایشان با گذاشتن 
انگشت روی بینی به علامت »هیس« گفت: »فقط به فکر راه اندازی 2.3 
میلیون تن باش. مملکت ظرفیت شنیدن این حرف را ندارد و معتقد است 
راه نخواهد افتاد.« گفتم: »جناب هاشمی من و شما فولاد را نمی شناسیم، 
اما هر دو گوسفند را می شناسیم. ورق فولاد مبارکه به مثابه فضولات گوسفند 
است، مفید و اقتصادی. تولید ورق در این مجتمع بر عهده من است؛ اما شما 
به دنبال دیگر محصولات گوسفند مثل گوشت، استخوان، مغز، دل، روده و 
حتی دنبلان آن باشید.« وی در هم فرورفت و چیزی نگفت. تا اینکه ایشان در 
افتتاح خط نورد گرم پاسخ من را داد و گفت: »همه خبرگان بر این باور بودند 
که فولاد مبارکه راه نمی افتد و اگر هم بیفتد غیراقتصادی است. من به فردی 
چهل ساله که با رگ گردن سخن می گفت اعتماد کردم امروز می فهمم که 
در مملکت توانایی هایی است که بر من رئیس جمهوری پوشیده است.« و 
اضافه کرد: »من در دفترم تحت تأثیر ساخت فولاد مبارکه حرکت صنعت را 

می بینم.« و نگفت می خوانم.
ازجمله دیگر خاطرات، مربوط به مرحوم ترکان است که فردی با تفکرات 
استراتژیک بود. وی در بازدید از فولاد مبارکه مات بود و هیچ سخن نگفت. وقت 
خداحافظی گفت: »جانت در خطر است«. پرسیدم: »چرا؟« گفت: »مملکت 

تو را تحمل نمی کند، زیرا 2۰ سال جلوتر هستی«.
حال من نمی گویم شما کارکنان فولاد مبارکه جانتان در خطر است، ولی 
می گویم شما دائماً در سختی به ســر می برید، زیرا بیش از 2۰ سال است 
که سرآمد هستید. همکاران من ایران صنعتی نشده است. سه نهاد صنعتی 
مانند سپاه، انرژی هسته ای و فولاد مبارکه وجود دارد که به صورت نماد باقی 
مانده و هنوز رسالت صنعتی کردن ایران را انجام نداده اند؛ همچنان از واژه 
مقاومت استفاده می کنند. طبیعی است که در مقاومت شکست نیست؛ اما 

عقب نشینی هست، سختی هست.
شاخص صنعتی شدن چیست؟ شهرداری قسمتی از پیاده راه را با سنگ هایی 
شیاردار که راهنمای نابینایان باشد مفروش کرده است؛ اما موتورسواران برای 
فرار از ترافیک از روی همان خط عبور یا روی آن پارک می کنند. در این شرایط 
نابینا تصادف می کند. صنعت ابزار اعتلای فرهنگ است؛ چراکه موظف به 
نتیجه است و نه وظیفه و آن قدر با فرایند کار می کند تا به نتیجه برسد؛ یعنی 

هم آوازی با هستی یعنی نماز، یعنی انسانیت. پس این وظیفه قبل از آنکه 
وظیفه ارشاد باشد، وظیفه صنعت است. فولاد مبارکه چه کند؟ کارِ بامعنا.

کارِ بامعنا یعنی ساختن ساختاری که نرم افزار، سخت افزار و نیروی انسانی 
آن دارای استراتژی هم آواز با هستی و تضمین کننده آن باشد. به عبارت دیگر 
فولاد مبارکه دارای ساختاری موظف به نتیجه است. در ساختار موظف به 
نتیجه چیزی به نام کارکنان وجود ندارد؛ همه مسئول هستند؛ همه مسئول به 
نتیجه هستند و هیچ کس حق ندارد تا به نتیجه نرسیده است از پای بنشیند.

قرآن خود را هدی و نور معرفی کرده است. یعنی هدایت مبتنی بر آدرس معین. 
رسول را هدی و موعظه معرفی کرده است؛ یعنی هدایت نمادین. یعنی نمونه 
شاهد. تعبیر قاسم سلیمانی از شهید آن بود که در دوران حیات باید نمونه 

شاهد یا نمونه استاندارد یا انسان کامل باشد تا پس از مرگ نام شهید بگیرد.
فولاد مبارکه به عنوان نمونه شاهد، نباید آهن را ورق ببیند، بلکه باید آن را ابزار 
اقامه قسط بیند. افتخار فولاد مبارکه این نیست که آب مصرف نمی کند، بلکه 
افتخارش این است که باور دارد از آب همه چیز زنده است و آب مایه حیات 
زمین است. 3۰۰ تا ۵۰۰ میلیارد مترمکعب بارندگی در سال در سرزمین 
ایران، می تواند استقرار و همزیستی بسیار بیشتری از انسان جمادات، حیوان 
و گیاه را پذیرا باشد. چراکه نهرها رام بشر است، همان طور که آهن نیز رام بشر 
شده است. مشکل در ساختار مالکیت گرا و انحصارطلب است که در هستی 
ظلم تعبیر می شود و قوم ظالم را از بین می برد که فرونشست هشدار آن است.

افتخار فولاد مبارکه سودآوری بیشتر برای سهام دار نیست، بلکه این باور است 
که خرد که ریشه در علم دارد، بدون بصیرت علم را به تجربه درآورده است و 
پاسخگوی هم آوازی با هستی نیست. به عنوان نمونه شاهد، باید بستر جاری 
شدن علم از دانشگاه به سطح جامعه که کورکورانه راه تجربه را پیش گرفته، 
فراهم آورد؛ چراکه اگر چنین شود، بهره وری از این سرزمین همواره دارای 

مازادی است که انسان غبطه کفران نعمت دارد.
در آمار می خوانیم که ایران یک درصد جمعیت دنیا، ۱۰ درصد منابع دنیا و 
یک دهم درصد از تولید ناخالص دنیا را دارد، این همان نقص ساختاری است 
که اگر فولاد مبارکه به رفع آن همــت نگمارد، نقص همچون علف هرز بر 

محصول فائق خواهد شد.
وقتی فولاد مبارکه به اولین ورق دست یافت، خبرنگاران سؤال کردند که چه 

پیامی برای ملت داری. گفتم: »مسئله ورق به عنوان یکی از هزاران مشکل مملکت 
حل شد، بشتابیم برای حل مسائل بر زمین مانده.« آنچه ابراهیم در مکه نماد کرد 
و حضرت محمد )ص(، در غدیر حکمرانی کرد که تا چنین که هست، نباشد. 
عرفانیان در پایان به آیاتی از قرآن اشاره کرد و گفت: بترسید از آن روزی که هستی 
که در خدمت شماست و بی نیاز کننده شما بوده است با شما عبوسانه برخورد کند. 
من بابت تمام کارهای نکرده ای که باید می کردم و موجب سختی هایی برای شما 

همکاران و حتی پیشکسوتان شما شدم از شما حلالیت می طلبم.

رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه: 
فولاد مبارکه صنعتی صنعت ساز است

رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه در حاشیه آیین گرامیداشت سی و 
دومین سالگرد افتتاح این شرکت گفت: سی و دومین سالگرد افتتاح شرکت بزرگ 
و بالنده فولاد مبارکه را به همه مدیران و کارکنان شاغل و بازنشسته و سهام داران 
و شرکای کسب وکار این شرکت تبریک می گویم. محسن صالحی نیا افزود: ما 
در طبقه بندی صنایع، شرکتی مانند فولاد مبارکه را صنعتی صنعت ساز تلقی 
می کنیم. شرکتی که در اقصی نقاط کشور با اجرای طرح های مختلف صنعتی 
و زیرساختی، تولید، ارزش افزوده و اشتغال ایجاد کرده و همه این دستاوردها 
نشان دهنده این اســت که فولاد مبارکه با سیاست گذاری خوبِ گذشتگان و 
بنیان گذارانش ایجاد شده و توانسته اهداف و دستاوردهای مذکور را محقق کند؛ 
این در حالی است که فکر می کنیم هنوز ابتدای راه هستیم و می توانیم دست به 

دست هم بدهیم و همچنان به اهداف متعالی تر نیز دست یابیم.

تجلیل از مهندس عرفانیان و رونمایی از کتاب عکس حیات وحش 
در فولاد مبارکه

گفتنی اســت تجلیل از خدمات و تلاش های مهندس عرفانیان در دوران 
ســاخت فولاد مبارکه و رونمایی از کتاب عکــس حیات وحش در فولاد 
مبارکه با هدف به تصویر کشیدن هم نشینی و انعکاس زیبایی های ناشناختۀ 
حیات وحش در قلب یکی از بزرگ ترین مناطق صنعتی ایران  بخش های 
دیگری بود که به همت روابط عمومی در جریان برگزاری آیین سی و دومین 

سالروز افتتاح فولاد مبارکه برگزار شد.

مدیرعامل فولاد مبارکه در آیین گرامیداشت سالروز افتتاح این شرکت:

فولاد مبارکه صرفاً یک شرکت نیست، بلکه یک خانواده بزرگ است
 آیین گرامیداشت سی و دومین سالگرد افتتاح شرکت فولاد مبارکه با حضور مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره، جمعی از معاونان و مدیران و کارکنان



اقتصاد2
ایران

تورم سالانه »غلات« ۸.۷ درصد شد
بنا بر اعــام مرکز آمــار ایــران، در آذر ماه 
بیشترین تورم سالانه مربوط به گروه »پرورش 
بز و بزغاله سنتی« با ۶۹.۸ درصد و کمترین 
تورم سالانه مربوطه به گروه »غات« با ۸.۷ 

درصد است.
به گزارش مهر، در آذر ماه ۱۴۰۳، شــاخص 
قیمت تولیدکننده بخش »زراعت، باغداری 
و دامداری سنتی« ۱۵۸۵.۵ است که نسبت 
به ماه مشابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
۲۶.۶ درصد افزایش داشته اســت. در این ماه 
شاخص ۱۲ ماهه منتهی به ماه جاری نسبت 
به شاخص دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه( 

با رشد ۳۲.۹ درصد مواجه بوده است.
در آذر ماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شــاخص 
قیمت تولیدکننده بخش زراعت، باغداری و 
دامداری سنتی نسبت به ماه مشابه سال قبل 
)تورم نقطه به نقطه( ۲۶.۶ درصد اســت که 
در مقایسه با همین اطاع در ماه قبل )۲۸.۴ 
درصد(، ۱.۸ واحد درصد کاهش داشته است. 
در این ماه بیشترین تورم نقطه به نقطه با ۵۹.۵ 
درصد مربوط به گروه »سبزیجات و حبوبات« 
و کمترین تورم نقطه به نقطه با ۱۴.۱ درصد 
مربوط به گروه سایر محصولات حیوانی است.
در آذر ماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شــاخص 
قیمت تولیدکننده بخش زراعت، باغداری و 
دامداری سنتی در ۱۲ منتهی به آذر ۱۴۰۳ 
نسبت به دوره مشابه سال قبل ۳۲.۹ درصد 
است که در مقایســه با همین اطاع در ماه 
قبل )۳۳.۷ درصد(، ۰.۸ واحد درصد کاهش 
داشته است. در این ماه بیشترین تورم سالانه 
مربوط به گروه »پرورش بز و بزغاله سنتی« با 
۶۹.۸ درصد و کمترین تورم سالانه مربوطه به 

گروه »غات« با ۸.۷ درصد است.

تأمین ارز واردات از ۵۵ میلیارد 
دلار عبور کرد

بانک مرکزی از ابتدای سال جاری تا ۲۹ دی  ماه 
مبلغ ۵۵ میلیارد و ۵۶۴ میلیون دلار ارز برای 
واردات کالاهای اساسی و دارو، تجاری و بازرگانی 

و خدمات، تامین کرده است.
به گزارش مهر، بر اساس اعام بانک مرکزی، از 
ابتدای سال جاری تا ۲۹ دی  ماه این بانک مبلغ 
۵۵ میلیارد و ۵۶۴ میلیون دلار ارز برای واردات 
کالاهای اساســی و دارو، تجــاری و بازرگانی 
و خدمات، تأمیــن کرده اســت. در این مدت 
برای کالاهای اساسی و دارو ۱۱ میلیارد و ۴۹۰ 
میلیون دلار، برای کالاهای تجاری و بازرگانی 
مبلغ ۴۲ میلیارد و ۹۶۲ میلیــون دلار و برای 
خدمات ۱ میلیــارد دلار و ۱۱۲ میلیون دلار 

تأمین ارز صورت گرفته است.
بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات 
کالاهای اساسی و کشــاورزی ۹ میلیارد و ۲۹ 
میلیون دلار و برای دارو، مــواد اولیه دارویی و 
تجهیزات پزشــکی ۲ میلیارد و ۴۶۱ میلیون 
دلار ارز تأمین کرده اســت و در مجموع طی 
مدت مذکور ۱۱ میلیــارد دلار و ۴۹۰ میلیون 
دلار برای کالاهای اساســی و کشاورزی و دارو 
و تجهیزات پزشکی را با نرخ ۲۸,۵۰۰ تومان و 
با هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی 
اقشار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت ارزان تر 
تأمین شد. این گزارش حاکی از آن است که از 
ابتدای سال جاری تا امروز میزان کل تأمین ارز 
صنایع مبلغ ۴۲ میلیــارد و ۹۶۲ میلیون دلار 
بوده است. که میزان ارز تأمینی برای گروه های 
»صنایع حمل و نقل و خودرو« ۷ میلیارد و ۵۹۲ 
میلیون دلار، »ماشین آلات و تجهیزات تولید« ۵ 
میلیارد و ۱۹۰ میلیون دلار، »صنایع معدنی« ۴ 
میلیارد و ۶۰۶ میلیون دلار، »صنایع تجهیزات 
برق و الکترونیک« ۴ میلیــارد و ۵۵۲ میلیون 
دلار، »صنایع شیمیایی و پلیمری« ۴ میلیارد و 
۴۶۱ میلیون دلار، »منسوجات و پوشاک« یک 
میلیارد و ۶۲۶ میلیون دلار و »سایر صنایع« ۱۴ 
میلیارد و ۹۳۵ میلیون دلار تا پایان روز ۲۹ دی 

ماه سال جاری بوده است.

خبر

درحالــی کــه یکــی از 
چالش های بــزرگ نظام 
بانکی ایــران در دهه های 
گذشــته، درگیــر بودن 
بانک هــا در فعالیت های 
بنگاه داری بوده، برنامه خروج از بنگاه داری با یک 

عرضه مهم در فرابورس آغاز شد.
به گزارش تسنیم، شــرایط کان اقتصاد ایران در 
مسیر تازه ای از خصوصی سازی قرار گرفته است و با 
عرضه اولیه سهام شرکت توسعه نیشکر، گامی تازه 
در جهت خروج بانک ها از بنگاه داری برداشته شده 
است. این عرضه که اخیرا با مشارکت  سهامداران 
انجام شــد، به عنوان بزرگ ترین عرضه  فرابورس 
شناخته شد و نقطه عطفی در سیاست های دولت 
برای کاهش تصدی گری بانک هــا در بخش های 

اقتصادی به شمار می رود.
عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصــادی و دارایی، 
با اشــاره به عرضه اولیه شرکت توســعه نیشکر، 
گفت: »با کشــف قیمت انجام شده برای این سهم، 
ارزش بازاری شرکت توســعه نیشکر به حدود ۵۰ 
هزار میلیارد تومــان رســید و از این حیث عنوان 
بزرگ ترین عرضه اولیه تاریــخ فرابورس را به خود 

اختصاص داد.«
وی افزود: »حــدود یک میلیــون و ۳۱۸ هزار کد 

معاماتی در این عرضه اولیه مشــارکت کردند که 
نشــان دهنده اســتقبال کم نظیر از این واگذاری 
است.« همتی همچنین تأکید کرد که ۸۰ درصد 
سهام این شرکت متعلق به بانک های ملی و صادرات 
است و ۲۰ درصد باقی مانده نیز در اختیار سازمان 
خصوصی سازی قرار دارد تا در ادامه فرآیند واگذاری 

به بخش خصوصی عرضه شود.
یکی از چالش های بــزرگ نظام بانکــی ایران در 

دهه هــای گذشــته، درگیــر بــودن بانک ها در 
فعالیت های بنگاه داری بوده است. این مسئله باعث 
شده تا منابع بانکی به جای حمایت از تولید و تأمین 
مالی بخش خصوصی، در پروژه های غیرمولد گرفتار 
شــوند. وزیر اقتصاد در این خصــوص تأکید کرد: 
»کمیته ای در وزارت امور اقتصــادی و دارایی در 
حال بررسی روش های کارآمد برای واگذاری سهام 

شرکت های تحت مالکیت بانک ها است.«

خروج بانک ها از بنگاه داری، نه تنها به افزایش شفافیت 
و کارایی اقتصادی کمک می کند، بلکه با آزادسازی 
منابع بانک ها، زمینه تأمین مالی پروژه های عمرانی 
و تولیدی فراهم خواهد شــد. این اقدام در راستای 
سیاست های کان اقتصادی دولت برای توسعه بخش 
خصوصی و کاهش دخالت نهادهای دولتی و عمومی 

در اقتصاد کشور انجام می شود.
در یکی دو سال آینده، خصوصی سازی شرکت های 
وابسته به بانک ها سرعت بیشتری خواهد گرفت. با 
برنامه ریزی های صورت گرفته، قرار اســت بانک ها 
به طور کامل از بنگاه داری خارج شوند و تمرکز خود 
را بر فعالیت های بانکی، تأمیــن مالی و حمایت از 

کسب وکارها قرار دهند.
عرضه اولیه شرکت توسعه نیشکر، که با مشارکت 
گسترده سهامداران انجام شــد، نمونه ای موفق از 
سیاست خصوصی سازی در کشور است. مشارکت 
یک میلیون و ۳۱۸ هــزار کد معاماتــی در این 
فرآیند، نشــان دهنده اعتماد عمومــی به رویکرد 

جدید اقتصادی دولت است.
خصوصی سازی اصولی و خروج از بنگاه داری، اگر 
با نظارت دقیق و شفافیت همراه باشد، می تواند به 
رشد پایدار اقتصاد ایران و تقویت بخش خصوصی 
منجر شود. این مســیر نه تنها وابستگی دولت به 
درآمدهای نفتی را کاهش می دهد، بلکه زمینه ساز 
توسعه متوازن و پویایی اقتصادی کشور نیز خواهد 

بود.

بزرگ ترین عرضه اولیه تاریخ فرابورس اجرایی می شود

فاز جدید خروج از بنگاه داری شبکه بانکی

رشد 12 درصدی ارزش معاملات بازار نوآفرین
ارزش بازار فرابورس از ۲.۹ میلیون 

میلیارد تومان گذشت
ارزش بــازار فرابورس در معامــات هفته ای که 
گذشت با رشدی بیش از ۱.۲ درصدی از سطح ۲.۹ 
میلیون میلیارد تومان عبور کرد. به گزارش تسنیم، 
در چهار روز معاماتی هفته منتهی به ۲۸ دی ماه 
در بازارهای فرابورس نزدیک به ۵۸ میلیارد برگه 
انواع دارایی مالی به ارزشی بالغ بر ۷۸۹ هزار میلیارد 
تومان طی ۳,۵ میلیون نوبت معاماتی دادوستد 
شد. با توجه به تعطیلی یک روزه هفته گذشته، حجم 
و ارزش معامات بازارها نسبت به هفته ماقبل اندکی 
کاهش را تجربه کردنــد. به این ترتیب که حجم 
معامات ۲۰ درصد و ارزش معامات ۷ درصد افت 
داشتند. نگاهی به ارزش معامات به تفکیک بازارها 
نشان می دهد در این مدت بیشترین دادوستدها در 
میان بازارهای سهامی فرابورس متعلق به بازار دوم 
بوده است. به این ترتیب در این بازار بالغ بر ۱۰ هزار 

میلیارد تومان خریدوفروش انجام شد.
ارزش معامات بازار اول طــی این مدت بیش از 
۳ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان بود. در بازار پایه نیز 
معاماتی ۲ هــزار و ۶۰۰ میلیارد تومانی به ثبت 
رسید. گفتنی است طی این مدت ارزش معامات 
بازار نوآفرین با ۱۲ درصد رشــد به بیش از ۳۹۳ 

میلیارد تومان رسید.
در بــازار توافقی فرابورس نیز دادوســتدهایی به 
ارزش بیش از ۶ میلیارد تومان انجام شد. همچنین 
ارزش معامات بازار ابزارهای مشــتقه فرابورس 
نیز بیشــتر از ۴۰ میلیارد تومان بود. بررسی آمار 
معامات بازار ابزارهای نوین مالی فرابورس حاکی 
از دادوستدهایی به ارزش ۷۷۲ هزار میلیارد تومان 
است که کاهشی ۷ درصدی را به ثبت رسانده است.
ارزش معامات این بازار به تفکیک ابزار نشــان 
می دهد ارزش معامات اوراق مالی اســامی در 
۴ روز معاماتی هفته گذشته ۷۳۷ هزار میلیارد 
تومان بوده است. همچنین بیش از ۳۵ هزار میلیارد 
تومان واحد صندوق های ســرمایه گذاری قابل 
معامله در این مدت خریدوفروش شــدند. ارزش 
معامات اوراق گواهی تســهیات مسکن هم در 

هفته گذشته ۱۸۲ میلیارد تومان بود.
طی ۴ روز معاماتی هفته گذشته ارزش معامات 
خرد بازار سهام و اختیار سهام بالغ بر ۱۰ هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومان بود. گفتنی است نزدیک به نیمی از 
این معامات متعلق به ۶ گروه بوده است. در هفته 
گذشته صنعت مواد و محصولات دارویی به تنهایی 
۱۴ درصد ارزش معامات خرد را به خود اختصاص 
دادند. در ادامه گروه قند و شکر، سرمایه گذاری ها، 
خودرو، فلزات اساسی و محصولات غذایی بودند که 

بیشترین ارزش معامات خرد را داشتند.

وقوع تحول جدید در بازار ارز از 
ابتدای بهمن

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: مسئولان بانک 
مرکزی وعــده داده اند که در چنــد روز آینده 
نارسایی های مربوط به بازار توافقی ارز حل و از 
اول بهمن تحول دیگری را در حوزه ارز در پیش 

خواهیم داشت.
صمد حسن زاده، رییس اتاق بازرگانی ایران در 
بیستمین نشست دوره دهم هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی ایران گفت: در خصوص ناترازی 
برق جلســاتی با اعضای هیات دولت با حضور 
رییس جمهور برگزار شــد و این امر در اولویت 
برنامه کاری دولت اســت بر همین اساس برای 
تامین سرمایه افرادی که می خواهند در حوزه 
تولید برق سرمایه گذاری کنند از طرف صندوق 
توسعه ملی  اعام آمادگی شده تا در اسرع وقت 
برای جبران این کمبود ها چاره اندیشی شود و  
رییس جمهور تاکید دارند که مشــکل کمبود 

برق برای تابستان سال آینده حتما حل شود.
وی افزود: ایشــان تیمــی را معرفــی کردند 
تا در مــورد انرژی هــای خورشــیدی و بادی 
کار کنند این تیــم نتیجه بررســی های خود 
را تا یکشــنبه هفته آینده مطــرح خواهد کرد 
همچنین صحبت هایی در مورد خرید پنل های 
خورشیدی گفته و اظهار شــده که درصدی از 

تاسیسات را می توان در داخل تولید کرد.
وی درباره سفر اخیر اعضای هیات نمایندگان 
اتــاق بازرگانــی ایران بــه تاجیکســتان و به 
همراه رییــس جمهور اظهار کرد: شــماری از 
فعالان اقتصادی از اتاق بازرگانی در این ســفر 
رییس جمهــور را همراهی کردنــد و چندین 
جلســه با وزرای تاجیکســتان برگزار کردند و 
در نهایت تمام مســئولان تاجیکســتان عاقه 
مند به همکاری بــا ایران بودند و بــه ویژه در 
زمینــه خدمــات فنــی و مهندســی، صنایع 
 غذایی و دارویی و پزشــکی اعام تمایل برای 

همکاری کردند.

خبر
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رئیس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودروی کشور ضمن انتقاد از مصوب 
نشدن بسته پیشــنهادی وزارت صمت در حمایت از صنایع گفت که انتظار و درخواست ما از 
وزارت خانه های نیرو، نفت، اقتصاد این اســت که تدابیری اتخاذ کنند تا بسته ارائه شده توسط 
وزارت صمت هر چه زودتر تصویب و اجرایی شود. محمدرضا نجفی منش در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه طی ماه های اخیر قطع برق و گاز سبب تحمیل ضرر و زیان زیادی به صنایع خودرو و 
قطعه سازی کشور شده است، اظهار کرد: این موضوع در کنار مشکاتی همچون کمبود نقدینگی 
که عامل اصلی محقق نشدن برنامه های تولیدی است، مزید بر علت شده تا شاهد کاهش تیراژ 
تولید قطعات و به تبع آن شمارگان تولید خودرو در کشور باشیم. رئیس انجمن صنایع همگن 

نیرو محرکه و قطعه سازان خودرو کشور، ضمن اشاره به بسته پیشنهادی وزارت صمت در حمایت 
از صنایع در همین زمینه، تصریح کرد: وزیر صمت به تقلیل مجدد گاز و برق تحویلی به صنایع  
اعتراض شدید داشــتند که بی شک باید این موضوع هر چه ســریعتر در  کمیسیون اقتصادی  
پیگیری شــود در غیر این صورت ضربه جبران ناپذیری به پیشران توسعه کشور )یعنی تولید( 
وارد می کند. نجفی منش هشدار داد: اگر تولید با وقفه مواجه شود، اشتغال نیز تحت تاثیر قرار 
خواهد گرفت. امروز تاب آوری صنایع به انتها رسیده است؛ بی شک عواقبِ سوء ناشی از مشکات 
به وجود آمده متوجه اهالی صنعت خواهد شد. این فعال صنعت قطعه سازی کشور ضمن تاکید 
بر لزوم تصویب و اجرایی شدن هرچه سریع تر بسته حمایت از تولید، خاطرنشان کرد: این بسته 

حمایتی، موجب دلگرمی تولیدکنندگان و کارآفرینان کشــور در شرایط سخت ناترازی انرژی 
شده بود. اکنون صنعتگران و تولیدکنندگان خواستار همراهی وزارتخانه های اقتصادی با بسته 
حمایتی وزارت صمت در هیات وزیران هســتند. انتظار مــا از وزارتخانه های اقتصادی دولت، 
حمایت از صنایع کشور و جبران بخشــی از زیان های وارده به آن ها است.یس انجمن صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودروی کشور یادآور شد: دغدغه وزرای اقتصادی دولت 
نباید فقط مدیریت نرخ ارز و مقررات ارزی باشد؛ فراموش نکنیم که تضعیف صنعت کشور، 
تاثیرات منفی بر معیشت مردم خواهد داشــت؛  بنابراین انتظار می رود اعضای کمیسیون 

اقتصادی دولت به این مسائل اساسی نیز اهتمام داشته باشند.

بسته پیشنهادی وزیر صمت مصوب شود
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رییس اتحادیه برنج فروشــان شــهر بابل گفت: 
قیمت انــواع برنج در یک ماه گذشــته به دلیل 
بر هم خــوردن تعادل میــان عرضــه و تقاضا 
 در بازار افزایــش ۳۰ تا ۴۰ درصــدی را تجربه 

کرده است.
ســیدعلی طاهری اطاق ســرا، رییس اتحادیه 
برنج فروشــان شــهر بابل در گفت وگو با ایلنا از 
افزایش قیمت برنج خبر داد و گفت: قیمت انواع 
برنج ایرانی از یک ماه پیــش تاکنون ۳۰ تا ۴۰ 
درصد افزایش یافته اســت و این سیر افزایشی 
هنوز ادامه دارد به طوری که هر کیلو برنج طارم 
که در ابتدای فصل ۷۰ هزار تومان درب کارخانه 
قیمت داشــت امروز به حدود ۱۱۰ هزار تومان 
رسیده است؛ برنج فجر ۹۰ هزار تومان، شیرودی 
۸۰ هزار تا ۸۵ هزار تومان و ندا به حدود ۸۰ هزار 
تومان در هر کیلو درب کارخانــه افزایش پیدا 

کرده اند.
وی دربــاره آنچــه بــه ایــن افزایــش قیمت 
انجامیــده توضیــح داد: دلیــل ایــن افزایش 
قیمت ها بر هم خوردن عرضــه و تقاضا در بازار 
برنج اســت به طوری که در حــال حاضر تقاضا 
 برای برنــج افزایــش یافته اما عرضــه محدود 

شده است.
 طاهری ادامه داد: قیمت برنج های خارجی هم 
افزایش پیدا کــرده و قیمت نوع اعای آن از ۵۰ 
هزار تومان در هر کیلو در فروش عمده تا بیش از 
۷۰ هزار تومان هم رسیده و قیمت برنج خارجی 
که پیش تر حدود ۳۰ هزار تومان در هر کیلو بود 
اکنون به ۵۰ هزار تومان افزایش یافته است، این 
بر هم خوردن تعادل میان عرضه و تقاضا در بازار 
برنج برآمده از واکنش بازار به خبر تغییر محل ارز 
تخصیصی به واردات برنج است و وقتی این اتفاق 
بیفتد قیمت برنج حتمــا گران تر از ارقام کنونی 

هم می شود.
وی خاطرنشان کرد: افزایش قیمت برنج وارداتی 

قیمت برنج ایرانی را هم بالا کشیده است. رییس 
اتحادیه برنج فروشان شهر بابل اظهار کرد: غلبه 
تقاضای برنج بر عرضه آن در سراسر کشور اتفاق 
نیفتاده و بیشتر به اســتان مازندران اختصاص 
دارد و پیامدهــای این نابه ســامانی در ماه های 
آینده در سفره مردم در سراســر کشور نمایان 
می شــود، همچنین این افزایش تقاضا به دلیل 
افزایش مصــرفِ مصرف کننده نیســت بلکه به 
این دلیل اســت که قیمت ها به دلایلی که شرح 
دادم سیر افزایشــی به خود گرفته و سبب شده 
عرضه کنندگان در عرضه برنج محافظه کار شوند 
و ترجیح دهند فعا از فــروش صرف  نظر کنند 
تا بتوانند محصولی کــه در اختیــار دارند را با 
بالاترین قیمت ممکن به فروش برســانند و این 
امر به کاهش عرضه و به دنبال آن افزایش تقاضا 

انجامیده است.
وی افــزود: در همین حال شــرکت های بزرگ 
نیز اقــدام به خرید برنــج ایرانــی در تناژهای 
ســنگین کرده اند زیرا بنا بر قانونــی که وزارت 
کشــاورزی وضع کــرده در ازای واردات برنج 
موظف به خرید محصول داخلی هســتند و این 
 موضوع به افزایش تقاضــا و قیمت برنج داخلی 

دامن زده است.
طاهری تصریح کرد: افزایش کنونی قیمت برنج 
سودی را نصیب کشاورز و تولیدکننده نمی کند 
زیرا بیشــتر کشــاورزان در پایان فصل کشت، 
محصول خود را فروخته اند و این دلالان هستند 
که بیشتر از این نوســانات قیمتی سود می برد. 
وی از وضعیت مطلوب بارندگی در شمال کشور 
خبر داد و فت: پیش بینی می شود در سال آینده 
مشــکلی برای تامین آب موردنیاز کشت برنج 
در مزارع شمال کشــور نباشد و فعا چالشی در 
موضوع آب وجود ندارد. به گفته طاهری در سال 
۱۴۰۳، حدود ۲ میلیون تن برنج در کشور کشت 

و برداشت شد.

مدیرکل دفتر شــبه قاره هند ســازمان توسعه 
تجارت ایران با اشــاره به افزایش تبادل تجاری 
میان ایران و افغانســتان گفت: در حال حاضر، 
افغانســتان در موقعیتی قرار گرفته اســت که 
حضور ایران می تواند برای این کشــور بســیار 

حیاتی باشد.
باشگاه خبرنگاران جوان؛ فاطیما میرزایی - هادی 
طالبیان مقدم مدیرکل دفتر شبه قاره هند سازمان 
توسعه تجارت ایران درمورد رفع موانع برای افزایش 
تبادل تجاری میان ایران و افغانستان گفت: عوامل 
متعددی در توســعه تجارت بین کشورها موثر 
هســتند و از آن جایی که ما دو کشــور دوست و 
همسایه و برادر و هم مرز هستیم مدت هاست که 
روابط تجاری بین ما برقرار است و تجار یکدیگر را 
می شناسند و به طور سنتی با هم در تعامل هستند 
و روابط حسنه ای دارند در حالی که چند سالی بود 
که از نظر تغییرات حاکمیتی و ارتباطات بالادستی 
مشکاتی در روابط ایجاد شده بود و یکی از دلایلی 
که شاهد افزایش توسعه تجارت هستیم و سطح 
حجم تجارت بین هر دو کشور ارتقا پیدا کرده است 
ثبات در حاکمیت در افغانستان در یکی دو سال 
اخیر است و این که تجار و بخش دولتی و حاکمیتی 
آن ها توانسته اند خودشان را نسبت به هم تعریف 
کنند یــا حداقل این که در مرحله رو به رشــدی 
نسبت به هم هستند تا در راستای قوی شدن هم؛ 

قدم بردارند.
مدیرکل دفتر شــبه قاره هند ســازمان توسعه 
تجارت ایران تصریح کرد: ما در یک ســال و نیم 
گذشته، شاهد حضور پررنگ هیئت های مختلف 
دیپلماتیک و تجاری و صنعتی در قالب ترکیب 
بخش حاکمیتی و خصوصی افغانستان به ایران 
بوده ایم و متقابا نمایشگاه های مختلفی با حضور 
هیئت های تجاری متفاوتی از ایران در کشــور 
افغانســتان داشــته ایم  و در بحث شناساندن 
فرصت ها و ظرفیت های همکاری بین دو کشور 

بسیار مهم است که شناخت ایجاد شود و عاوه 
بر این، ثبات نســبی و ثبات تردد تجار و آرامش 
فکری و روانی؛ هم از بعد سرمایه گذاری و هم از 
بعد اعزام هیئت های تجــاری و حضور در بازار 

افغانستان فراهم شود.
طالبیان مطرح کرد: یکی از دلایل افزایش حجم 
تجارت بین دو کشــور ثبات نســبی حاکمیتی 
افغانستان اســت و دلیل دیگر افزایش ترددها و 
حضور هیئت های تجاری و حضور در نمایشگاه های 
هر دو کشور است و اگرچه ثبات نسبی و آرامش 
مهم است ولی کافی نیست؛ به طوری که اگر قرار 
باشد روابط توسعه تجاری مطرح شود حتما باید 

زیرساخت هایی ایجاد شوند. 
یعنی الان افغانستان در موقعیتی است که حضور 
ایران برای آن می تواند خیلی حیاتی باشد و از طریق 
کشور ما با اقتصاد ترانزیت با وصل شدن به اقتصاد 
دریا و دریامحور به بازارهای جهانی دسترســی 
داشته باشــد و به همین دلیل، هیئت حاکمیت 
افغانستان ابراز تمایل برای سرمایه گذاری در بندر 
چابهار به خاطر دسترسی به آب های آزاد را دارد 
و در این میان، باید مســیرهای هوایی را بیشتر 
تعریف کنیــم و بحث رفت و آمــد تجار و حضور 
سرمایه گذاران افغانستانی در ایران و متقابا تجار 

ایرانی در افغانستان باید تسهیل شود.
مدیرکل دفتر شــبه قاره هند ســازمان توسعه 
تجارت ایران افزود: ما در آبــان ماه ۱۴۰۲ یک 
کمیســیون مشــترکی با میزبانی وزارت جهاد 
کشــاورزی با طرف افغانســتانی داشــتیم که 
نمایندگان  بخش خصوصی هم حضور داشتند 
و با طرف افغانستانی توانســتیم به جمع بندی 
رسیدیم و یادداشت تفاهمی در ۲۳ بند نوشته 
و قرار شــد یک کمیته تجاری مشترکی بین دو 
کشور تعریف شــود و در حال حاضر، افغانستان 
در موقعیتی قرار گرفته اســت که حضور ایران 

می تواند برای این کشور بسیار حیاتی باشد.

یک نماینده مجلس به بیان توضیحاتی درباره اجرای طرح تعرفه گذاری 
پلکانی گاز خانگی برای پرمصرف ها پرداخت و این اقدام را راهی برای 
جلوگیری از اتاف منابع دانست. حســین محمدزاده، نماینده درگز 
در مجلس شورای اســامی و عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسامی در گفتگو با مهر، درباره اجرای طرح تعرفه گذاری پلکانی گاز 
خانگی که اخیراً از سوی شرکت ملی گاز مطرح شده است گفت: این 
طرح می تواند به بهینه ســازی مصرف انرژی و جلوگیری از تخصیص 
غیرعادلانه یارانه ها کمک کند، اما باید با دقت بیشــتری اجرا شود تا 

اقشار آسیب پذیر تحت تأثیر قرار نگیرند.
محمدزاده با اشاره به فصل سرد ســال و افزایش مصرف گاز خانگی، 
گفت: »با توجه به اینکه در فصل زمســتان مصرف گاز خانگی به طور 
چشــمگیری افزایش می یابد، شــرکت ملی گاز اعام کرده است که 
قصد دارد طرح تعرفه گذاری پلکانــی برای گاز خانگی را اجرایی کند. 

این طرح به ویژه برای مشــترکانی که مصرف بالای گاز دارند، به این 
صورت است که هزینه گاز برای این گروه ها صد در صد افزایش خواهد 
یافت. این افزایش عمدتاً شامل افرادی خواهد بود که مصرف لاکچری 

از گاز دارند.«
وی در ادامه افزود: »اما نکته ای که باید به آن توجه کرد این است که 
گاهی برخی از اقشار کم درآمد به دلیل شــرایط خاص زندگی شان، 
مصرف گازشان بیشتر از حد معمول است. به عنوان مثال، در خانه هایی 
که چند خانواده زندگی می کنند یا در روستاهایی که برای گرم کردن 
برخی از فضاها مجبور به استفاده بیشــتر از گاز هستند، ممکن است 
مصرف گاز بیش از حد متعارف باشد. بنابراین، باید طوری طراحی شود 

که این طرح مشمول این اقشار ضعیف جامعه نشود.«
محمدزاده همچنین تأکید کرد که تعرفه های پلکانی باید به گونه ای 
تعیین شود که مصرف کنندگان پرمصرف واقعی، که مصرف غیرضروری 

دارند، هزینه های بیشتری بپردازند، بدون آنکه اقشار آسیب پذیر تحت 
تأثیر قرار گیرند. به گفته این مقام مسئول؛ »تعرفه گذاری پلکانی گاز 
خانگی باید به گونه ای باشد که فاصله زیادی با مصرف متعارف داشته 
باشد، به طوری که افراد با مصرف بالا، هزینه های واقعی این خدمات 
را بپردازند. این اقــدام می تواند از دو جهت مثبت باشــد: اول اینکه 
هزینه های واقعی به مصرف کنندگان پرمصرف تحمیل می شــود و از 
تحمیل هزینه به جامعه جلوگیری می کند، و دوم اینکه ممکن است 
این افزایش هزینه ها باعث شــود که این افراد مصرف خود را کاهش 

دهند که در نهایت به نفع جامعه خواهد بود.«
وی در پایان تأکید کرد: این طرح در صورت اجرای صحیح می تواند به 
بهینه سازی مصرف گاز کمک کند و از تخصیص غیرعادلانه یارانه ها 
جلوگیری کند، اما باید با دقت بیشــتری اجرا شود تا اقشار ضعیف و 

کم درآمد تحت فشار قرار نگیرند.

افزایش ۸۴ درصدی تبادل تجاری ایران و افغانستانافزایش ۳۰ تا ۴۰ درصدی قیمت برنج 

اجرای تعرفه گذاری پلکانی برای جلوگیری از اتلاف منابع

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران با اشاره به اینکه بیش از 90 درصد 
شهرک های صنعتی دولتی است، گفت: با توجه 
به مشکلات شهرک های صنعتی باید به سمت 
غیر دولتی سازی شــهرک های دولتی حرکت 

کنیم.
به گزارش ایرنــا، رضا انصــاری در دوازدهمین 
نشست  شورای  روسای اتاق های سراسر کشور 
اظهار داشت: شــهرک های غیردولتی بهره وری 
بهتری دارند و ما باید تســهیل گر حضور بخش 

خصوص برای شهرک های صنعتی باشیم.
وی با تاکید بر اینکه این سازمان باید تنها نقش 
صادرکننده مجوز و تسهیل گر برای ورود بخش 
خصوصی در حوزه شــهرک های صنعتی را بر 
عهده داشــت، به برخی مقاومت ها در مســیر 
خصوصی سازی شهرک های صنعتی اشاره کرد 
و گفت: بر اســاس تجربه و دانش باید به سمت 
توسعه شــهرک های غیردولتی با اســتفاده از 

ظرفیت بخش خصوصی برویم.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران با بیان اینکه ۸۷0 شهرک دولتی 
و بیش از ۷0 شهرک غیر دولتی فعال و در حال 
بهره برداری داریم، گفت: ۳0 شــهرک از طریق 

شرکت های خدماتی اداره می شود.
وی عنوان کرد: زیرســاخت هــای ایجادی در 
شــهرک های صنعتــی در حــدود ۴۸0 هزار 
میلیارد تومان است همچنین ۳۴ هزار میلیارد 
تومان زیرساخت فرسوده داریم و حق هزینه بر 
زیرساخت های فرسوده را نداریم که باید از قانون 

بودجه حل کنیم.
انصاری نقش اتاق بازرگانــی را مطالبه گری در 
موضوعات مختلف از دولت دانســت و از اعضای 
اتاق بازرگانی ایران درخواســت کرد همراهی با 

شهرک های صنعتی داشته باشند.
وی با بیان اینکه ما نیازمند یک نهاد فرابخشی در 
صنایع کوچک و نوپا هستیم گفت: نهادهایی در 
کشور داریم که منابع مالی در اختیار آنها قرار می 
گیرد تا به صنایع و دانش بنیان ها خدمات بدهند. 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 

صنعتی ایران با تاکید بر اینکــه باید در زنجیره 
ارزش جهانی قرار بگیریم، اظهار داشــت: بنگاه 
های ما باید شرایط تکنولوژی و دستیابی به آن 
را در بازارهای بین المللی مورد توجه قرار دهند.

در ادامه این نشســت صمد حســن زاده رئیس 
اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: اتاق بازرگانی 
به عنوان مطالبه گری می تواند در جهت توسعه 

شهرک های صنعتی در کنار سازمان باشد.
وی با بیان اینکه کشور در مقابل اقتصاد و صنعت 
یک تعهدات و تکالیفی را دارد، گفت: برای ایجاد 
زنجیــره تولید و کمک بــه واحدهای کوچک و 
اینکه واحدهای بــزرگ بتوانند برای توســعه 
اقتصادی و توسعه تولید و صنعت کشورمان در 
کنار هم کمک همدیگر باشد و این زنجیره تولید 
را تکمیــل کنند، تفاهم نامه ای انجام شــد. وی 
افزود: مساعدت ها و همکاری هایی با شهرک های 
صنعتی در صنایع کوچک برای توسعه برنامه های 
اقتصادی کشورمان انجام خواهیم داد که می تواند 
برای بخش صنعت و بخش اقتصادی کشورمان 

بسیار تاثیرگذار باشد.
حسن زاده ابراز کرد: با این تفاهمنامه در آینده 
نزدیک شــاهد موفقیت های بســیار بزرگی در 
توسعه زیرســاخت های شــهرک های صنعتی 
و هم در توسعه مســائل پیشــبرد برنامه های 
اقتصادی کشور جمهوری اسلامی خواهیم بود. 
وی ابراز امیدواری کــرد: »تفاهم نامه همکاری 
در برنامه توسعه نظام معادلات پیمانکاری برای 
ایران«بین اتاق بازرگانی و سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران می تواند به توسعه 

همکاری و هم افزایی منجر شود.
رئیس اتاق بازرگانی ایران بر توســعه مســایل 
تولیدی و رفع مشــکلات اقتصــادی و تولیدی 
تاکید کرد و گفت: باید با تعامل یکدیگر کمبود 

ها را برطرف کنیم.
در پایان مراسم »تفاهم نامه همکاری در برنامه 
توسعه نظام معادلات پیمانکاری برای ایران« با 
حضور صمد حســن زاده رئیس اتاق بازرگانی و 
رضا انصاری مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و 

شهرک های صنعتی ایران به امضا رسید.

طبق قانــون کار، کارگرانی که به 
هر دلیلی شــغل خود را از دست 
داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، 
نیمه وقت و فصلی مشمول دریافت 
عیدی هســتند و کارفرما موظف 
به پرداخت عیدی است. به گزاش 
تسنیم, عیدی یکی از مزایای مالی 
اســت که کارگران در پایان سال 
دریافت می کنند. ایــن پرداخت 
به منظور افزایــش انگیزه و تأمین 
بخشــی از نیازهای مالی کارگران 
در آستانه ســال نو در نظر گرفته 

شده است.
بر اســاس ماده ۷5 قانون کار ایران، 
تمامی کارگران مشمول قانون کار 

)چه دائم و چه موقت( حق دریافت 
عیدی را دارند. میزان عیدی معمولاً 
برابر با حداقل دو برابر و حداکثر سه 
برابر حقوق پایه ماهیانه کارگر است، 
به شــرط آنکه از ســه برابر حداقل 
حقوق مصوب شورای عالی کار تجاوز 
نکند.کارگران مشمول و غیرمشمول 
برای عیدی شــامل تمام کارگران 
مشمول قانون کار هستند. تمامی 
کارگران شاغل در بخش های دولتی، 
خصوصی و عمومی که مشمول قانون 
کار هستند، حق دریافت عیدی را 
دارند. این شــامل کارگران قرارداد 
دائم، قرارداد موقت و حتی کارگران 

پاره وقت نیز می شود.

صنــدوق بین المللی پول در 
پیش بینی خود، رشد اقتصاد 
جهانی را ۳.۳ درصد می داند و 
همچنین پیش بینی کرده که 
اقتصاد ایران در سال ۲0۲5، 
۲0۲۶ نیز رشــد ۳.۱ درصدی را تجربه خواهد کرد. به 
گزارش ایسنا، پیش بینی صندوق بین المللی پول برای 
رشد تولید ناخالص داخلی سال ۲0۲5 نسبت به تخمین 
قبلی خود در ماه اکتبر با 0.۱ درصد، کمی به سمت بالا 

اصلاح شد، در حالی که برای سال ۲0۲۶ ثابت ماند.
در گزارش صندوق بین المللی پول آمده است: پیش بینی 
می شود که امسال، اقتصادهای پیشرفته ۱.9 درصد و در 
سال آینده ۱.۸ درصد رشد کنند که نسبت به پیش بینی 

قبلی تقریبا تغییری نکرده است.
در میان اقتصادهای پیشرفته، انتظار می رود که اقتصاد 
ایالات متحده در ســال ۲0۲5 به میــزان ۲.۷ درصد 
رشــد کند که با 0.5 درصد بازنگری به ســمت بالا به 
دلیل بازارهای کار قوی و تسریع سرمایه گذاری است. 

همچنین رشد تولید ناخالص داخلی ایالات متحده در 
سال آینده به ۲.۱ درصد کاهش می یابد که با بازنگری 

اندک 0.۱ درصدی به سمت بالا همراه خواهد بود.
صندوق بین المللی پول گفت: در ایالات متحده، تقاضای 
اساسی همچنان قوی مشاهده می شود که منعکس کننده 
اثرات قوی ســرمایه، سیاست پولی با محدودیت کمتر 
و شــرایط مالی حمایتی است. پیش بینی رشد منطقه 
یورو به دلیل شتاب ضعیف تر از حد انتظار در پایان سال 
گذشته، به ویژه در بخش تولید و تشدید عدم اطمینان 
سیاسی و سیاست گذاری، از ۱.۲ درصد در سال جاری 
به یک درصد کاهش یافت. همچنین این صندوق اعلام 
کرد که رشد اقتصادی در سال ۲0۲۶ با تقاضای داخلی 
قوی تر، شرایط مالی بهتر و بهبود اعتماد و کاهش عدم 
اطمینان به ۱.۴ درصد افزایش یابد. برآوردهای رشــد 
آلمان به ترتیب با 0.5 و 0.۳ واحد کاهش یافت و به 0.۳ 
درصد و ۱.۱ درصد در سال های ۲0۲5 و ۲0۲۶ رسید. 

برآوردهای رشد بازارهای نوظهور و اقتصادهای در حال 
توسعه به طور کلی بدون تغییر در ۴.۲ درصد و ۴.۳ درصد 
بود و پیش بینی رشد چین برای سال ۲0۲5 با 0.۱ درصد 
افزایش به ۴.۶ درصد رســید. صندوق بین المللی پول 

گفت: این بازنگری منعکس کننده عبور از سال ۲0۲۴ با 
بسته مالی اعلام شده در نوامبر است که تا حد زیادی تاثیر 
منفی بر سرمایه گذاری ناشی از افزایش عدم اطمینان 

سیاست تجاری و بازار دارایی را جبران می کند.
انتظار می رود که رشد چین در سال ۲0۲۶، به ۴.5 درصد 
برسد و تا 0.5 واحد افزایش یابد، زیرا اثرات عدم اطمینان 
سیاست تجاری از بین می رود و افزایش سن بازنشستگی 

کاهش عرضه نیروی کار را کاهش می دهد.
پیش بینی رشد تولید ناخالص داخلی هند برای امسال 
و ســال آینده در رقم ۶.5 درصد باقــی ماند. صندوق 
بین المللی پول پیش بینی رشد ترکیه برای سال جاری 
را به میزان 0.۱ واحد افزایش داد و به ۲.۶ درصد رساند، 
در حالی که آن را بدون تغییر در ۳.۲ درصد برای سال 

۲0۲۶ باقی گذاشت.
صندوق بین المللی پول رشد تولید ناخالص داخلی واقعی 
ایران را ۳.۱ درصد و نرخ تورم را ۲9.5 درصد برای سال 
۲0۲5 پیش بینی کرد. همچنین پیش بینی نرخ بیکاری 
نیز  ۸.۴ درصد اعلام شــده است. همچنین پیش بینی 
می شود که تورم کل جهانی در سال ۲0۲5 به ۴.۲ درصد 

و در سال ۲0۲۶ به ۳.5 درصد کاهش یابد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

گزارش صندوق بین المللی پول منتشر شد

پیش بینی رشد اقتصادی ۳.۱ درصدی ایران

کارگراناخراجیهمعیدیمیگیرند

معاون وزیر صمت:

شهرکهایصنعتیبایدغیردولتیشوند

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۳۱0۱۱00۴۷۴5 مورخ ۱۴0۳/09/۲۸ 
هیــات موضوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی 
ناحیه ســه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جلال 
لطیفی بشناسنامه شــماره ۴0 صادره از تهران فرزند عین اله در 
ششــدانگ یک قطعه زمین با بنــای احداثی در آن به مســاحت 
۲5۸/۱0  مترمربع مفروز از پلاک شماره ۷۲ فرعی از ۱۴۳ اصلی 
واقع در البرز و با خریداری از آقای مجید صمدی و با مالکیت مالک 
اولیه شرکت کنسروسازی باغمیشــه تایید مینماید لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشــود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم .نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/۱0/۱5 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/۱۱/0۱ 

حسین رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

شناسه آگهی ۱۸5599۴ 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۳۱0۱۱00۴۷۴۳ مورخ ۱۴0۳/09/۲۸ 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مژگان لطیفی بشناسنامه 
شماره 00۱۴۴۸05۱۴ صادره از تهران فرزند جلال در ۲ دانگ مشاع 
از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۲۲۴/۸9 
متر مربع مفروز از پلاک شماره ۷۲ فرعی از ۱۴۳ اصلی واقع در البرز 
و با خریداری از آقای جلال لطیفی و با مالکیت مالک اولیه شــرکت 
کنسروسازی باغمیشه تایید مینماید لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/۱0/۱5 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/۱۱/0۱ 

حسین رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

شناسه آگهی ۱۸5۶00۴ 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱۴0۳۶0۳۱00۱۶0۱۱۷۶۷ هیات اول / دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / هوشنگ کیا فرزند کریم 
بشماره شناسنامه ۱۴0۱ صادره از تهران در یک باب ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲00 متر مربع پلاک ۳9۷5 
فرعی از ۴۷ اصلــی واقع در بخش ۱0 محمود آبــاد خریداری مع 
الواسطه از مالک رسمی  آقای / علی احسانی محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/۱۱/0۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/۱۱/۱۶ 

مهدی آزاد 
رئیس ثبت اسناد و املاک 

شناسه آگهی ۱۸۶۶۸90

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱۴0۳۶0۳۱00۱۶0۱۲۶۴۲ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک محمودآباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / مرتضی مغربی 
فرزند رضا بشماره شناســنامه ۲5۲۴ صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با 
کاربری زراعی جهت تجمیع با پلک ۲5۷ فرعی از ۴0 اصلی به مســاحت ۸۲.5۱ متر 
مربع پلاک ۳۳۴ فرعی از ۴0 اصلی واقع در بخش ۱0 قریه بوئده خریداری مع الواسطه 
از مالک رسمی آقای / یحیی فلاح محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/۱۱/۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴0۳/۱۱/۱۶ 

مهدی آزاد 
رئیس ثبت اسناد و املاک

شناسه آگهی ۱۸۶۶9۳۲

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۳۱0۱۱00۴۷۴۴ مورخ ۱۴0۳/09/۲۸ 
هیات موضــوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی 
ناحیه ســه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین 
لطیفی بشناسنامه شــماره 00۲5۴۴۷9۸۱ صادره از تهران فرزند 
جلال در ۲ دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
در آن به مساحت ۲۲۴/۸9 متر مربع مفروز از پلاک شماره ۷۲ فرعی 
از ۱۴۳ اصلی واقع در البرز و با خریــداری از آقای جلال لطیفی و با 
مالکیت مالک اولیه شرکت کنسرو سازی باغمیشه تایید مینماید. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی اســت درصورت انقضای مدت مذکور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/۱0/۱5 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/۱۱/0۱ 

حسین رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

شناسه آگهی ۱۸559۸۳ 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
برابر آرا صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معــارض کلاســه هــای ۱۴0۲۱۱۴۴۱۲۴۸000۱۷9۸ و ۱۴0۲۱۱۴۴۱۲۴۸000۱۷9۶ و 

۱۴0۲۱۱۴۴۱۲۴۸000۱۷95 و ۱۴0۲۱۱۴۴۱۲۴۸000۱۷9۴ و ۱۴0۲۱۱۴۴۱۲۴۸000۱۷9۳ تقاضای
۱- آقای نعمت اله شهبازی نیا به شماره شناسنامه ۴۶ و کد ملی ۲۱۲۲5۱۶۴9۶ صادره از گرگان فرزند حجت اله در دو سهم مشاع از هشت سهم ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه آن وقف است
۲- آقای حیدر شهبازی نیا به شماره شناسنامه و کد ملی ۲۱۱0۶0۱۳5۳ صادره از گرگان فرزند حجت اله در دو سهم مشاع از هشت سهم ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه آن وقف است
۳- خانم نرگس فیوج آهنگر به شماره شناسنامه ۲۳ و کد ملی ۲۱۲۲۳9۸۴9۳ صادره از گرگان فرزند مصطفی در یک سهم مشاع از هشت سهم ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه آن وقف است

۴- آقای رحمت اله شهبازی نیا به شماره شناسنامه ۳۳9 و کد ملی ۲۱۲۲9009۴۶ صادره از گرگان فرزند حجت اله در دو سهم مشاع از هشت سهم ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه 
آن وقف است

5- خانم شهربانو شهبازی نیا به شماره شناسنامه ۳ و کد ملی ۲۱۲۲۴9۳9۲5 صادره از گرگان فرزند حجت اله در یک سهم مشاع از هشت سهم ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه آن وقف است
بمساحت ۲۷5.۳۶ از پلاک شماره ۱۲ اصلی واقع در اراضی قلعه حسن بخش چهار حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی به متقاضیان دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی 
که نیست صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود 

را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۳/۱۱/0۱   تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/۱۱/۱۶ 

مهدی شاه مهری
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 
از طرف غلامرضا قاسمی 

شناسه آگهی ۱۸۶۷۱۷۲

آگهی مزایده مورد وثیقه
آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(

به موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۴0۱0۴0۱۸0۶۷00۱۸0۴ آقای محمد بخشی پورنیلاش ، نام پدر: پرویز، شماره شناسنامه : ۱ ، شماره / شناسه ملی: 5۱۶9905۳۷۸ ، متولد : ۱۳5۸/0۱/۳0 ، به نشانی 
: ماسال - خیابان فردوسی - کوچه وحدت – ساختمان ماهان ۱- طبقه اول مبلغ ۶0/۱0۸/۴۶۶/۸۶5 ریال به شماره سندرهنی 5۷۴00 مورخ ۱۴00/0۳/0۴ به بانک سپه بدهکار باشند که منجر به صدور 
اجرائیه شده است و بنا به درخواست بستانکار پرونده اسناد سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به پلاک ثبتی ۸۲۸ فرعی از ۲9 اصلی ، مفروز و مجزا شده از 59 فرعی واقع در بخش ۲۶ 
گیلان به مساحت ۳00 متر مربع در طلب بستانکار تحت بازداشت قرار گرفته است. :حدود شمالا دیواریست بطول )۱۴/۸0( چهارده متر و هشتاد سانتیمتر به کوچه :شرقا در دو قسمت اول درب و دیوار است 
بطول )۲/۸0( دو متر و هشتاد سانتیمتر به بلوار دانش آموز دوم درب و دیوار است بطول )۲0/۴5( بیست متر و چهل و پنج سانتیمتر به بلوار دانش آموز :جنوبا دیواریست بطول )۱۲/۶5( دوازده متر و شصت و 
پنج سانتیمتر به شماره یکصد و هفتاد و هفت فرعی از بیست و نه اصلی غربا دیواریست بطول )۱9/00( نوزده متر به باقیمانده بیست و نه اصلی به نام محمد بخشی پورنیلاش فرزند پرویز شماره شناسنامه ۱ 
تاریخ تولد ۱۳5۸/0۱/۳0 صادره از ماسال دارای شماره ملی 5۱۶9905۳۷۸ با شماره مستند مالکیت ۱۳95۶0۳۱۸0۲۲00۳۴۲5 تاریخ ۱۳95/0۴/۲۱  موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۲۲۴۱۷۴ 
سری ج سال 9۴ با شماره دفتر الکترونیکی ۱۳9۶۲0۳۱۸0۲۲000۱۶۲ ثبت گردیده است رهنی شماره ۴۶059 مورخ ۱۳9۸/0۲/0۸ دفترخانه اسناد شماره ۱۴9 رسمی شهر رشت استان گیلان که بنفع 
بانک سپه به مبلغ ۳۶/000/000/000 ریال به مدت ۷ سال ثبت شده مازاد دارد رهنی شماره 5۷۴00 مورخ ۱۴00/0۳/0۴ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۴9 شهر رشت استان گیلان که بنفع بانک سپه 
به مبلغ ۳0،000،000،00 ریال به مدت 5 سال ثبت شده است. طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ارزش ششدانگ عرصه و اعیان بدون احتساب دیون و بدهکاری ها ، حرائم تاسیسات زیربنایی و عقب 
نشینی احتمالی که مستلزم استعلام از مراجع ذیربط میباشد مبلغ ۶۴5/000/000/000 ریال ارزیابی گردید شش دانگ پلاک فوق از ساعت 9 الی ۱۲ شنبه مورخ ۱۴0۳/۱۱/۲0 در اداره ثبت اسناد و املاک 
ماسال واقع در ماسال از طریق مزایده به فروش میرسد مزایده از مبلغ ۶۴5/000/000/000 ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود. لازم به ذکر است پرداخت بدهیهای مربوط به 
،آب ،برق، گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد. مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهیهای مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا 
نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینههای فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول میگردد ضمناً چنانچه 

روز مزایده تعطیل رسمی گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد. تاریخ انتشار : ۱۴0۳/۱۱/0۱
اداره ثبت اسناد واملاک ماسال

بهبود روابط با دنیا برای توسعه تجارت 
مسعود دانشمند، اقتصاددان

توسعه زیرساختها از الزامات مهم رشد اقتصادی 
و افزایش رفاه عمومی به شمار می رود. سرمایه-

گذاری مستقیم بر روی زیرساختها باعث فراهم 
شدن امکانات تولیدی شده و فعالیتهای اقتصادی 
را تحریک نموده و با کاهش هزینه های تجارت و 
انتقالات باعث بهبود رقابت پذیری می شوند و در 

نهایت به رشد اقتصادی ایران کمک می نماید.
توسعه اقتصاد یکی از مهمترین آرمان های دولت ها 
و از کلیدی ترین مطالبات مردمی از حاکمیت است. 
توسعه اقتصاد به این دلیل حائز اهمیت است چرا 
که علاوه بر افزایش قدرت اقتصادی مردم، قدرت 
چانه زنی و تاثیر گذاری کشور را در نظام بین الملل 
بسیار بالا می برد از این رو تلاش برای توسعه اقتصاد 

امر مبارک و حائز اهمیتی است. 
امروز کشــور های دنیا در موضوع رشد تجارت، 
افزایش درآمد سرانه و بالا رفتن قدرت اقتصادی 
خود نگاه ویژه ای به موضوع دیپلماسی اقتصادی 
دارند به این خاطر باید به این مقوله نگاه ویژه ای 
داشته باشیم، چرا که تضمین کننده رشد تجارت 
خارجی کشور به شمار می رود. توسعه دیپلماسی 
اقتصادی و هدف گذاری برای تحقق این موضوع 
بسیار مهم را نباید به یکی دو وزارتخانه ربط داد، 
هر چند در این بین بانک مرکزی؛ وزارت صمت 
و وزارت خارجه بسیار تاثیر گذار هستند و در این 
عرصه باید خوب حاضر شوند و نقش آفرینی کنند.
بهبود روابط بــا دنیا اولین گام توســعه تجارت 
خارجی به شــمار می رود به این خاطر باید روی 
این مقوله بهتر از گذشته کار شود چرا که تجارت 
خارجی بیشتر به منزله ارز آوری، تولید رشد یافته 

و صادرات رونق گرفته است.
رشد اقتصادی از تولید ناخالص داخلی حادث می 
شــود و تولید ناخالص داخلی از مجموع تولیدی 
که کل کشور انجام می دهد، محقق میشود یعنی 
از تولید کالاها و ارائه خدماتی هر چه بیشــتر. در 
صورتی که تولید در یک اقتصاد وضعیت ضعیفی 
داشته باشــد اعم در زمینه های مختلفی چون 
کشاورزی، صنعتی و خدمات، نمی توان به توسعه 
یافتن آن اقتصاد وکشور امیدوار بود. در صورتی که 
اقتصاد رشد نکند، قطعا توسعه ای هم رخ نمی دهد، 
بنابراین تا زمانی که تولید زمین گیر است ونرخ 

رشد تولید منفی است اقتصاد توسعه نمی یابد.
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فناوری و 
اطلاعات

4
آیفون ۱۷ به خنک کننده مجهز می شود

طبق گزارش ها اپل تغییراتی بزرگ در استراتژی مدیریت گرمایی سری آیفون 
۱۷ انجام می دهد و یک محفظه بخار خنک کننده در مــدل های پرو و غیر پرو 
این دستگاه نصب کند. به گزارش مهر به نقل از گیزموچاینا، گرمای بیش از حد 
به کاهش عملکرد پردازشگر، کند شدن دستگاه، تاخیر و اختلالات فریز شدن در 
دستگاه منجر می شود. گرم شدن بیش از حد دستگاه همچنین به افول باتری و 

کاهش عمر آیفون منجر می شود.
تصمیم اپل برای نصب محفظه بخار در موبایل ها حاکی از به رسمیت شناختن این 

چالش ها و همزمان بهبود بهره وری گرمایی در نسل جدید آیفون است.
در حال حاضر آیفون به ابزار سینک گرمایی متداول در بازار مجهز است که از فلزاتی 
با قابلیت رسانایی گرمایی بالا ساخته می شود تا گرما را از پردازشگر خارج کند در 
مقابل سیستم محفظه بخار خنک کننده با استفاده از یک مایع مهر وموم شده که 

هنگام گرما به بخار تبدیل می شود، عمل می کند.
این بخار به محفظه حرکت می کند و گرما را به طور متوازن توزیع می کند و پس 
از آن دوباره به حالت مایع در می آید. این چرخه مداوم توزیع گرما را بیشــتر می 
کند و همزمان به قطعات اضافی مانند فن نیازی ندارد. مزایای محفظه بخار خنک 
کننده قابلیتی فراتر از بهبود عملکرد دارد. این سیستم سبب می شود پردازشگرها 
قدرتمندتر شوند و سرعت شــارژ باتری نیز افزایش یابد. از سوی دیگر مدیریت 

تاثیرگذار گرما نیز برای حفظ کارآمدی دستگاه اهمیت دارد.
این امر به طور خاص سبب می شود سرعت تراشــه های سری A اپل نیز بیشتر 
شود. مینگ چی کو تحلیلگر محصولات اپل قبلا پیش بینی کرده بود اپل سیستم 
خنک کننده محفظه بخار را در آیفون ۱۷ پرومکس ارائه می کند. اما جدیدترین 
گزارش ها حاکی از آن است که کل سری آیفون ۱۷ مجهز به این فناوری می شوند.

5
سهم گوگل از بازار جهانی جست و جو کوچک شد

در یک تحول غیرمنتظره، ســهم گوگل از بازار جهانی جست و جو، در سه ماهه 
پایانی سال ۲۰۲4، به زیر ۹۰ درصد سقوط کرد. به گزارش ایسنا، داده های استات 
کانتر نشان داد سهم گوگل از بازار جهانی موتورهای جست و جوی اینترنتی، برای 

نخستین بار از سال ۲۰۱5، به زیر ۹۰ درصد کاهش یافت.
سهم گوگل در اکتبر به ۸۹.۳4 درصد، در نوامبر به ۸۹.۹۹ درصد و در دسامبر، به 
۸۹.۷۳ درصد کاهش یافت. آخرین باری که سهم بازار گوگل در یک فصل، به زیر 
۹۰ درصد رسید، سال ۲۰۱5 بود که سهم این غول اینترنتی، به ۸۹.۶۲ درصد در 

ژانویه، ۸۹.4۷ درصد در فوریه و ۸۹.5۲ درصد در مارس رسید.
به نظر می رسد سهم بازار جست و جوی گوگل در اکثر مناطق به جز آسیا، نسبتا 
ثابت است که علت اصلی افت کلی سهم بازار گوگل بوده است. سهم گوگل از بازار 
جست و جوی آمریکا، در نوامبر به ۹۰.۳۷ درصد رسید، اما در دسامبر به ۸۷.۳۹ 
درصد کاهش یافت. سهم بازار این موتور جست و جو در ماه های دیگر سال ۲۰۲4، 

در آمریکا تقریبا ثابت بود و بین ۸۶ تا ۸۸ درصد متغیر بود.
گوگل که در یک دهه گذشته، سهم ۹۰ تا ۹۲ درصدی در بازار جست و جو داشته 
است، در دو سال گذشته، به دلیل مفید نبودن نتایج جست و جو، مدام مورد انتقاد 

قرار گرفته است.
استات کانتر، عمدتا موتور جســت و جوی بینگ مایکروسافت، یاندکس، یاهو و 
بایدو را رصد می کند اما گروه دیگری به نام »سایرین« دارد که شامل موتورهای 
جست و جویی مانند داک داک گو و اکوزیا است. بر اساس گزارش »سرچ انجین 
لند«، بینگ، یاندکس و یاهو، بخشی از سهم از دست رفته گوگل را تصاحب کردند. 
بینگ مایکروسافت با سهم پایین چهار درصد در پنج ماه آخر سال ۲۰۲4، در رتبه 

دوم قرار گرفت.
گوگل همواره با اعتراض رقیبانش در خصوص استفاده از قدرتش برای سرکوب 
رقابت در سراسر اینترنت روبرو بوده است. آنچه که به عنوان یک پروژه تحقیقات 
کالج در اواخر دهه ۱۹۹۰ شــکل گرفت، اکنون حدود ۱۰۰ میلیارد دلار در سال 
درآمدزایی دارد. این موتور جست و جو درباره سرنوشت هزاران کسب و کار آنلاین 
تصمیم می گیرد و توسعه فعالیت گوگل به بخش ایمیل، ویدیوی آنلاین، نرم افزار 
تلفن هوشمند، نقشه ها، رایانش ابری، خودروهای خودران و سایر اشکال تبلیغات 

دیجیتالی را تامین مالی کرده است.

کمک هزینه ۵۰۰ میلیونی صندوق نوآوری به فناوران 
فراخــوان صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری مختص شــرکت ها و 
شتابدهنده های دانش بنیان، اعضای هیات علمی، پژوهشگران دانش آموخته حوزه 
فناوری نانو اعلام شد. سهم حمایتی صندوق نوآوری و شکوفایی در هر طرح تحقیقاتی 

تا سقف 5۰۰ میلیون تومان است.
به گزارش ایرنا، یکی از الزامات ارتباط صنعت و دانشــگاه اســتفاده از ظرفیت های 
تحقیقاتی کشور و تداوم فعالیت های تحقیق و توسعه برای ایجاد و گسترش شرکت های 

دانش بنیان از بستر دانشگاه ها و آزمایشگاه های پژوهشی است.
بهره گیری از پتانسیل شتاب دهنده ها و شرکت های دانش بنیان در اکتساب فناوری 
و تجاری سازی راهکارهای فناورانه نیز نقشــی کلیدی در پیشبرد این فرایند دارد. 
دستاوردهای علمی کشور، از جمله نیروی انسانی متخصص و پژوهش های دانشگاهی، 

از نقاط قوت کشور در نظام های رتبه بندی  بین المللی است.
در همین راستا، صندوق نوآوری و شکوفایی به منظور تسهیل انتقال و توسعه فناوری های 
پیشــرفته با ارائه خدمت جدیدی با عنوان »کمک هزینه تحقیق و توسعه« بخشی از 
هزینه های مربوط به فعالیت های تحقیق و توسعه را به صورت بلاعوض به شرکت های 
دانش بنیان و اعضای هیات علمی اعطا می کند. سهم حمایتی صندوق نوآوری و شکوفایی 
در هر طرح تحقیقاتی تا سقف 5۰۰ میلیون تومان و بر اســاس شاخص ها و شرایط 
مشخص، تعیین خواهد شد. واجدین شرایط برای شرکت در فراخوان لازم است ابتدا در 
پلتفرم چلنج به آدرس challenge.ir ثبت نام کرده و پس از ورود به صفحه فراخوان، 
با کلیک بر دکمه ثبت پروپوزال، اطلاعات خواسته شده را تکمیل و رزومه مسئول طرح 
را بارگذاری نمایند. طرح های ثبت شده مورد ارزیابی قرار گرفته و در صورت تأیید اولیه، 

اطلاعات تکمیلی جهت ادامه روند ارزیابی دریافت خواهد شد.
شرکت ها و شــتاب دهنده های دانش بنیان و اعضای هیئت علمی و پژوهشگران از 
مخاطبان فراخوان هســتند و طرح های فناورانه براساس معقول بودن تعداد هسته 
فناور تیم و توانایی تیم سازی، شفافیت توافقات مالی و وضعیت تقسیم سهام بین هسته 
فناور، شکلگیری هسته فناور با رویکرد توسعه محصول، حضور تخصص های فنی و 
کسب وکاری لازم در هسته فناور و برخورداری از سوابق پژوهشی و فناورانه، کمتر از 
5 بودن سطح آمادگی فناوری طرح پیشنهادی، قابل قبول بودن طرح پیشنهادی، 
سطح نوآوری و پیچیدگی فناوری و غیره از معیارهایی است که طرح ها بر اساس آن 
ارزیابی خواهند شد. کشاورزی، فناوری زیستی و صنایع غذایی، دارو و فرآورده های 
پیشرفته حوزه تشخیص و درمان، مواد پیشرفته و محصولات مبتنی بر فناوری های 
شیمیایی، ماشین آلات و تجهیزات پیشرفته، وسایل، ملزومات و تجهیزات پزشکی، 
سخت افزارهای برق و الکترونیک، فوتونیک و لیزر و فناوری اطلاعات و ارتباطات و 

نرم افزارهای رایانه ای از حوزه های فناورانه این فراخوان است.
بر اساس اعلام معاونت علمی، علاقه مندان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند با 
danasharifco@ :شماره ۸۸4۸۶4۹۶-۰۲۱ تماس گرفته و یا به آدرس ایمیل
https://www.linkedin.com/company/ :و آدرس لینکدین gmail.com

s-s-danasharif مراجعه کنند.

اخبار

رئیس سازمان فضایی گفت: 
در حال مذاکره هستیم که به 
نقطه ای برســیم که در قالب 
کنسرسیوم های بین المللی 
به حوزه منظومه های ماهواره 

ای ورود کنیم.
حسن سالاریه رئیس ســازمان فضایی ایران در گفتگو 
با مهر، در پاسخ به این ســوال که برنامه سازمان فضایی 
برای طراحی و ســاخت ماهواره هایی نظیر استارلینک 
برای تأمین اینترنت ماهواره ای در ایران چیست، اظهار 
کرد: در حال حاضر به لحاظ پلتفرمی در حال کار بر روی 
این موضوع هستیم تا بتوانیم پلتفرمی داشته باشیم که 

پتانسیل منظومه سازی داشته باشد.
رئیس ســازمان فضایی ایــران با تاکیدبــر اینکه برای 
ایجاد یــک منظومــه ماهــواره ای حتماً بــه ورود به 
کنسرســیوم های بزرگ بین المللی نیــاز داریم، افزود: 
اینکه یک کشور چند صد یا چند هزار ماهواره را در مدار 

قرار دهد و صرفاً برای آن کشــور سرویس ارائه دهد، به 
لحاظ اقتصادی به صرفه نیســت و باید ســایر کشورها 
 نیز همکاری کنند و ســرویس دهی به ســایر کشورها 

هم اتفاق بیفتد.
ســالاریه ادامه داد: ما پتانســیل خودمــان را داریم و 
کشــورهای دیگر به همین صورت هســتند و اشتراک 
ظرفیت ها باید اتفاق بیفتد. در حال مذاکره هستیم که به 
نقطه ای برسیم که در قالب کنسرسیوم های بین المللی 

به حوزه منظومه های ماهواره ای ورود کنیم.
وی ضمن بیان این مطلب که سرویس خدمات اینترنتی 
به ویژه برای مناطق صعب العبور قابل اســتفاده است، 
تصریح کرد: به هر حال ارتباطات در حال گسترش است 
و به دنبال این موضوع دسترسی ها باید ارتقا یابد. شاهد 
هســتیم که روز به روز مطالبه گــری در بحث برقراری 
ارتباط در حوزه شبکه اینترنت و شبکه های لوکال زیاد 
و زیادتر می شــود و طبیعتاً باید زیرساخت ها را توسعه 

دهیم.
رئیــس ســازمان فضایی بیان کــرد: در حــال حاضر 
زیرساخت های ارتباطی زمینی مثل فیبرنوری در حال 
توسعه است و باید زیرساخت های فضایی هم در کنارش 

توسعه یابد. در حوزه فضایی نیازمند افزایش ماهواره های 
مخابراتی ارتفاع بالا و بعد ماهواره های ارتفاع پایین و پس 
از آن ماهواره هایی که برای کار IOT مورد استفاده قرار 

می گیرند، هستیم.
وی تاکید کرد: در حوزه فضایی باید به این فراگیری حوزه 

ارتباطات توجه کنیم و روز به روز تعــداد ماهواره های 
مورد نیاز برای توسعه زیرساخت های فضایی در کشور را 
افزایش دهیم. حالا یک سری از این ماهواره نیاز کشور 
خودمان است و بخشی هم در قالب کنسرسیوم های بین 

المللی می تواند پیگیری شود.

رئیس سازمان فضایی خبر داد:

رایزنی برای ایجاد منظومه های اینترنت ماهواره ای 
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: هیچ پلتفرمی 
از شمول رفع فیلترینگ خارج نیست، سازوکارهای رفع 
فیلتر تمام سکوها پیش بینی شــده است و رفع فیلتر 
پلتفرم ها متناســب با نیازهای مردم، جمع بندی و در 

مذاکرات مشخص می شود.
»سیدستار هاشــمی« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به 
اینکه در موضوع رفع فیلترینگ طرح های مختلفی به 
مرکز ملی فضای مجازی واصل شد، گفت: طرح فعلی 
برای رفع فیلترینگ به صورت چند مرحله ای است که 
در مرکز ملی فضای مجازی نهایی و سپس در شورای 
عالی فضای مجازی مطرح شد؛ این طرح پس از بحث و 

بررسی  و رای گیری، مورد موافقت قرار گرفت.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: مرحله 
نخســتِ این طرح مرحلــه ای، »بازگشــایی« بود که 

بلافاصله اتفاق افتاد.

وی افزود: موضوعات مطرح شــده در شــورای عالی 
فضای مجازی می توانــد به زیســت بوم تولید محتوا 
کمک شــایانی کنــد، بدیــن معنا که مشــوق های 
خوبــی بــرای ســکوهای تولیدکننــده محتــوا و 
همچنیــن صاحبــان محتــوا درنظر گرفته شــده و 
 کارهــای کارشناســی این بخــش از طــرح در حال 

نهایی شدن است.
هاشــمی با تاکید بر اینکــه حمایــت از تولید محتوا، 
اقتصاد آنرا متحول خواهد کــرد، گفت: هیچ پلتفرمی 
از شــمول رفع فیلترینگ خارج نیست و سازوکارهای 
رفع فیلتر تمام ســکوها پیش بینی شــده است. وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاســخ به این پرسش 
که آیا مراحل رفع فیلتر ســکوهای اینترنتی مشخص 
شده است یا خیر، اظهار داشــت: رفع فیلتر پلتفرم ها 
 متناســب با نیازهای مردم، جمع بنــدی و مذاکرات 

مشخص می شود.
به گزارش ایرنا،  یکصد و چهارمین جلسه شورای عالی 
فضای مجازی چهــارم دی ماه با حضور ســران قوای 
سه گانه و اعضای شــورای عالی فضای مجازی برگزار 
شــد و اعضا به رفع محدودیت های دسترسی به برخی 
سکوهای پرکاربرد خارجی شامل واتساپ و گوگل پلی، 

با اکثریت رای مثبت دادند.

رئیس جمهور کشــورمان در نشســت روز چهارشنبه 
۲۳ آبان مــاه هیات دولــت درمورد رفــع فیلترینگ 
بیان داشــت: نتایج ارزیابی های علمی و تحلیل اثرات 
اجتماعی فیلترینگ نشــان می دهد کــه هیچ یک از 
اهداف این طرح محقق نشده بلکه مضرات و مشکلات 
دیگری نیــز ایجاد کــرده، اما تعجب آور اســت که ما 
 همچنان نســبت به ادامه این روند پرضرر و بی نتیجه

 اصرار داریم.
پزشکیان با بیان اینکه دولت به دنبال ایجاد نگاه مشترک 
با دیگر نهادهای حاکمیتی درباره رفع فیلترینگ است، 
بر ضرورت تسریع در اجرای مصوبه جلسه شورای عالی 
فضای مجازی و تشکیل کارگروه ویژه به منظور بررسی 
ابعاد مختلف این موضوع، رفع دغدغه ها و نگرانی ها در 
این زمینه و ارائه نتیجه به جلسه بعدی این شورا برای 

تصمیم گیری نهایی تأکید کرد.

تیک تاک در اواخر روز شــنبه، در آستانه پایان مهلت 
قانونی برای فروش اجباری، فعالیت در آمریکا را متوقف 

کرد و از فروشگاه های برنامه اپل و گوگل، حذف شد.
به گزارش ایسنا، دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
آمریکا، روز شنبه گفته بود پس از این که روز دوشنبه، 
قدرت را به دست گرفت، احتمالا به تیک تاک، ۹۰ روز 
مهلت می دهد؛ قولی که تیک تــاک در اطلاعیه برای 

کاربرانش به آن اشاره کرد.
تیک تاک که متعلق به شــرکت چینی »بایت دنس« 
است، به کاربرانی که تلاش می کردند در ساعت ۱۰ و 
45 دقیقه بعدازظهر به وقت کرانه شرقی آمریکا، از این 
اپلیکیشن استفاده کنند، اعلام کرد: قانونی که تیک تاک 
را ممنوع می کند، متاســفانه در آمریکا به اجرا درآمده 
است. این یعنی شما فعلا نمی توانید از تیک تاک استفاده 
کنید. ما خوشــحالیم که پرزیدنت ترامپ اعلام کرده 
است با ما بر روی راهکاری برای بازگرداندن دسترسی 
به تیک تاک، همکاری خواهد کرد. لطفا به گوش باشید.
ســایر اپلیکیشــنهای بایت دنس شــامل اپلیکیشن 
ویرایش ویدیوی »کپ کات« )Capcut( و اپلیکیشن 
 )Lemon۸( »اجتماعی ســبک زندگی »لمون ایت
نیز از دسترس خارج شــدند و در اواخر روز شنبه، در 

فروشگاه های برنامه آمریکا غیرقابل دسترس شدند.
ترامپ به شبکه ان بی سی گفت: تمدید ۹۰ روزه کاری 

است که به احتمال زیاد انجام خواهد شد، زیرا مناسب 
است. اگر تصمیم بگیرم این کار را انجام دهم، احتمالا 

روز دوشنبه آن را اعلام خواهم کرد.
مشــخص نیســت که آیا کاربران آمریکایی هنوز می 
توانند به این برنامه دسترسی داشته باشند یا خیر، اما 
این برنامه دیگر برای بسیاری از کاربران کار نمی کند و 
افرادی که به دنبال دسترسی به آن از طریق یک برنامه 
وب بودند، با پیام مشــابهی مواجه شدند که تیک تاک 

دیگر کار نمی کند.
تیک تاک که تقریبا نیمی از آمریکایی ها را مجذوب خود 
کرده است، به کســب وکارهای کوچک قدرت داده و 
فرهنگ آنلاین را شکل داده است، روز جمعه هشدار داد 
که روز یکشنبه در آمریکا، تعطیل خواهد شد؛ مگر آنکه 
دولت بایدن، به شرکت های گوگل و اپل تضمین دهد 
که با اجرایی شدن قانون ممنوعیت تیک تاک، با اقدامات 

قانونی روبرو نخواهند شد.
بر اســاس قانونی که سال گذشــته تصویب شد و روز 
جمعه، توسط دیوان عالی آمریکا تایید شد، این پلتفرم تا 
یکشنبه فرصت داشت تا روابط خود را با شرکت مادرش 
در چین قطع کند یا فعالیــت خود را در آمریکا تعطیل 
کند تا نگرانی هایی را که تهدیدی برای امنیت ملی به 

شمار می رود، برطرف کند. کاخ سفید روز شنبه تکرار 
کرد که این به دولت آینده بستگی دارد که اقدامات لازم 
را انجام دهد. کارین ژان پیر، سخنگوی مطبوعاتی کاخ 
ســفید در بیانیه ای گفت: ما هیچ دلیلی نمی بینیم که 
تیک تاک یا سایر شــرکت ها، در چند روز آینده قبل از 
روی کار آمدن دولت ترامپ در روز دوشنبه، اقداماتی 

را انجام دهند.
ســفارت چین در واشــنگتن، روز جمعه، آمریکا را به 
استفاده از قدرت دولتی ناعادلانه برای سرکوب تیک تاک 
متهم کرد. یک ســخنگوی چین گفــت: چین، تمام 
اقدامات لازم را برای حفاظت قاطعانه از حقوق و منافع 

مشروع خود انجام خواهد داد.
ابهامات درباره آینده تیک تاک، باعث شده بود تا کاربران 
عمدتا جوان، به سراغ جایگزین هایی از جمله  »ردِنوت« 
)RedNote(  چینی بروند. شرکت های رقیب متا و 
اسنپ نیز شاهد افزایش قیمت سهام خود در ماه جاری، 
قبل از اجرایی شــدن ممنوعیت تیک تاک بودند، زیرا 
سرمایه گذاران روی هجوم کاربران و دلارهای تبلیغاتی 

به پلتفرمهای این شرکت ها حساب باز کردند.
یکــی از کاربــران در پســتی در»رِدنــوت«  بــا 
برچســب های »پناهنــده تیک تاکــی« و »غمگین« 

نوشــت: این خانه جدید من اســت. چند دقیقه پس 
از تعطیلــی تیک تاک در آمریــکا، ســایر کاربران به 
شــبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر ســابق( رفتند و 
 نارضایتی خــود را از تعطیلی این ســرویس ویدیوی 

کوتاه ابراز کردند.
سرویس فیلترشکن »نورد وی پی ان« از بروز مشکلات 
فنی موقتی خبر داد. داده های »گوگل ترند« نشان داد 
جست و جوهای وب برای »وی پی ان«، چند دقیقه پس 
از قطع دسترسی به تیک تاک در آمریکا، افزایش یافت.

کاربران در اینستاگرام نگران بودند که آیا کالاهایی را که 
در فروشگاه تیک تاک، خریداری کرده بودند، دریافت 
خواهند کــرد یا خیر. شــرکت های بازاریابی متکی به 
تیک تاک، تلاش کردند تا برنامه های اضطراری خود را 

در هفته جاری آماده کنند.
نشــانه هایی وجود دارد که تیک تاک ممکن است در 
دوران ترامــپ، که گفته بود می خواهــد یک »راه حل 
سیاسی« را برای این موضوع دنبال کند و ماه گذشته از 
دادگاه عالی خواسته بود اجرای این ممنوعیت را متوقف 
کند، بازگردد. بر اساس گزارش رویترز، یک منبع آگاه 
گفت: شــو زی چو، مدیرعامل تیک تاک قصد دارد در 
مراسم تحلیف ترامپ شرکت کند و در یک گردهمایی 

با ترامپ در روز یکشنبه، حضور یافت.

گزارش جدید اسپید تست نشان می دهد هرچند جایگاه 
ایران در رده بندی کشــورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت ثابت ۲ پله سقوط کرده اما در رده بندی اینترنت 
موبایل همچنان جایگاه خود را حفظ کرده است. به گزارش 
مهر، وب سایت اسپید تســت جدیدترین گزارش خود از 
میانه سرعت اینترنت جهان در آخرین ماه ۲۰۲4 میلادی 
را منتشر کرده است. طبق این گزارش میانه سرعت اینترنت 
موبایل جهان در دسامبر ســال گذشته میلادی ۶۲.۷۹ و 
میانه سرعت اینترنت ثابت جهان ۹۶.45 مگابیت برثانیه 
بوده است. این درحالی است که یک ماه قبل از آن )نوامبر 
۲۰۲4 میلادی( میانه اینترنت موبایل جهان ۶۱.5۲ و میانه 

اینترنت ثابت جهانی ۹5.۱۰ مگابیت برثانیه بوده است.
براساس این گزارش میانه ســرعت اینترنت موبایل ایران 
در دوازدهمین ماه ۲۰۲4 میلادی ۳۷.۸۶ و میانه سرعت 
اینترنت ثابت ایران ۱5.۹5 مگابیت برثانیه بوده اســت. 
جایگاه اینترنت موبایل ایران در رده بندی کشــورهایی با 
بیشترین میانه ســرعت بدون هیچ تغییری نسبت به ماه 
قبل رده ۷۲ است. اما در بخش اینترنت ثابت جایگاه ایران ۲ 

رده سقوط کرده و درپله ۱۳۹ قرار گرفته است. این درحالی 
است که در نوامبر ۲۰۲4 میلادی )ماه قبل( میانه سرعت 
اینترنت موبایل و ثابت ایران به ترتیــب ۳۸.۸۸ و ۱۶.۰۳ 
مگابیت برثانیه بوده است. جایگاه کشور نیز در رده بندی 
میانه سرعت اینترنت موبایل با یک پله صعود رده ۷۲ بود و 
در بخش اینترنت ثابت نیز جایگاه ایران ۳ پله صعود کرده 

بود در رده ۱۳۷ قرار داشت.
در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت 
موبایل در دسامبر ۲۰۲4 تغییرات چندانی نسبت به ماه قبل 
از آن )نوامبر( رخ نداده است. به طوری که رده های یکم تا 
هفتم این فهرست نسبت به ماه قبل هیچ تغییری نداشته 
است. در رده نخست این فهرســت امارات متحده عربی 
بامیانه سرعت 45۳.۸۷ مگابیت برثانیه قرار دارد. در رده های 
دوم تا هفتم به ترتیب قطر )۳۸۳.5۰ مگابیت برثانیه(، کویت 
)۲5۷.۳۰ مگابیت برثانیه(، بلغارستان )۱۸۷.۲۷ مگابیت 
برثانیه( دانمارک )۱۶۹.۲۶ مگابیت برثانیه(، کره جنوبی 

)۱4۹.۸۰ مگابیت برثانیه( و هلند )۱4۸.۲۲ مگابیت برثانیه( 
قرار دارند. در رده هشتم کشورهایی بابیشترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل چین با یک پله صعود در رده هشتم قرار 
دارد و میانه سرعت آن ۱4۷.۱4 مگابیت برثانیه است. در 
رده نهم نروژ با میانه سرعت ۱4۶.5۸ مگابیت برثانیه قرار 
دارد که جایگاه آن نسبت به ماه قبل یک ئله سقوط کرده 
است. اما در رده دهم این فهرست گرجستان میانه سرعت 
۱4۰.۷۶ مگابیت برثانیه قرار دارد و جایگاه آن نسبت به ماه 

قبل ۷ پله رشد کرده است.
در بخش رده بندی رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه 
سرعت اینترنت ثابت نیز تغییرات اندک بوده است. در رده 
نخست این فهرست مانند نوامبر ۲۰۲4 میلادی سنگاپور با 
میانه سرعت ۳۳۰.۹۸ مگابیت برثانیه قرار دارد. در رده های 
دوم و سوم به ترتیب هنگ کنگ با میانه سرعت ۳۰۶.5۸ 
مگابیت برثانیــه و امارات متحده عربی با میانه ســرعت 
۳۰4.۲4 مگابیت برثانیه قرار دارند که جایگاه آنها نسبت 

به ماه قبل تغییری نکرده اســت. در رده چهارم فرانسه با 
میانه سرعت ۲۷۹.۲۲ مگابیت برثانیه قرار دارد که جایگاه 
آن نســبت به نوامبر ۲۰۲4 میلادی یک پله صعود کرده 
است. اما شــیلی که در رده پنجم قرار دارد که جایگاه آن 
نسبت به نوامبر ۲۰۲4 میلادی یک پله سقوط کرده است. 
میانه ســرعت اینترنت ثابت این کشور ۲۷۶.۲۹ مگابیت 

برثانیه است.
کشــورهایی که در رده های ششم تا هشــتم قرار دارند 
جایگاهشان نسبت به نوامبر ۲۰۲4 میلادی نیز تغییری 
نکرده است. در رده ششم آمریکا با میانه سرعت ۲۶۷.۶۱ 
مگابیت برثانیه قرار دارد. در رده های هفتم و هشتم به ترتیب 
ایســلند )۲۶5.۲5 مگابیت برثانیه( و دانمارک )۲4۰.5۹ 

مگابیت برثانیه( قرار دارند.
در رده های نهم و دهم به ترتیب اسپانیا )۲۳۹.۶5 مگابیت 
برثانیه( و سوئیس )۲۳۶.۹۸ مگابیت برثانیه( قرار دارند که 
جایگاه هر یک از این کشــورها در رده بندی کشورهایی 
با بیشترین میانه ســرعت اینترنت ثابت دسامبر ۲۰۲4 

میلادی ۲ پله صعودکرده است.

در یک تحول غیرمنتظره، سهم گوگل از بازار جهانی جست 
و جو، در سه ماهه پایانی سال ۲۰۲4، به زیر ۹۰ درصد سقوط 
کرد. به گزارش ایسنا، داده های استات کانتر نشان داد سهم 
گوگل از بازار جهانی موتورهای جست و جوی اینترنتی، برای 

نخستین بار از سال ۲۰۱5، به زیر ۹۰ درصد کاهش یافت.
سهم گوگل در اکتبر به ۸۹.۳4 درصد، در نوامبر به ۸۹.۹۹ 
درصد و در دسامبر، به ۸۹.۷۳ درصد کاهش یافت. آخرین 
باری که سهم بازار گوگل در یک فصل، به زیر ۹۰ درصد 

رسید، سال ۲۰۱5 بود که ســهم این غول اینترنتی، به 
۸۹.۶۲ درصد در ژانویه، ۸۹.4۷ درصد در فوریه و ۸۹.5۲ 
درصد در مارس رسید. به نظر می رسد سهم بازار جست و 
جوی گوگل در اکثر مناطق به جز آسیا، نسبتا ثابت است 
که علت اصلی افت کلی سهم بازار گوگل بوده است. سهم 
گوگل از بازار جســت و جوی آمریکا، در نوامبر به ۹۰.۳۷ 

درصد رســید، اما در دســامبر به ۸۷.۳۹ درصد کاهش 
یافت. سهم بازار این موتور جست و جو در ماه های دیگر 
ســال ۲۰۲4، در آمریکا تقریبا ثابت بود و بین ۸۶ تا ۸۸ 
درصد متغیر بود. گوگل که در یک دهه گذشته، سهم ۹۰ 
تا ۹۲ درصدی در بازار جست و جو داشته است، در دو سال 
گذشته، به دلیل مفید نبودن نتایج جست و جو، مدام مورد 

انتقاد قرار گرفته است. استات کانتر، عمدتا موتور جست و 
جوی بینگ مایکروسافت، یاندکس، یاهو و بایدو را رصد 
می کند اما گروه دیگری به نام »سایرین« دارد که شامل 
موتورهای جست و جویی مانند داک داک گو و اکوزیا است. 
بر اساس گزارش »ســرچ انجین لند«، بینگ، یاندکس و 
یاهو، بخشی از سهم از دست رفته گوگل را تصاحب کردند. 
بینگ مایکروسافت با سهم پایین چهار درصد در پنج ماه 

آخر سال ۲۰۲4، در رتبه دوم قرار گرفت.

وزیر ارتباطات:

هیچ پلتفرمی از شمول رفع فیلترینگ خارج نیست

تیک تاک به روی کاربران در آمریکا بسته شد

رتبه ایران در اینترنت ثابت کاهش یافت

سهم گوگل از بازار جهانی جست و جو کوچک شد
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اصناف

دو عضو از هيات رئيســه اتاق اصناف 
ايران، ضــرورت جــدي گرفتن امر 
آموزش در حوزه اصناف را از مهم ترين 
برنامه هاي مشترك هيات رئيسه عنوان 
كردند و در اين راستا اعتقاد دارند كه 
ورود فعالان صنوف به دانشگاه و آشنايي با تخصص هاي لازم در 

حوزه كسب و كار بيش از پيش احساس مي شود. 
عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايران در تشــريح مهم ترين 
برنامه هاي اين اتاق، اظهار داشت: نوين سازي اصناف، استفاده از 
ابزار و امكانات مدرن در فرآيند كسب و كار، ساماندهي اصناف و 
جلوگيري از فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كسب، نظارت 
و بازرسي در سطح خرده فروشان، تدوين آيين نامه اي مختص به 
نحوه فعاليت در محيط كسب و كار و تشويق اصناف به استفاده 
از تكنولوژي روز در فعاليت ها، ازجمله برنامه هاي مشــترك 

اعضاي هيات رئيسه است. 
سعيد ممبيني در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: بخش توليد 
در بخش اصناف مظلوم واقع شــده و دولت با ارائه تسهيلات 

بانكي مناسب بايد به دنبال رونق در توليد باشد. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه شــما به عنوان يكي از اعضاي 
هيات رئيســه به دنبال عملياتي شــدن كدام برنامه هستيد، 
عنوان كرد: با توجه به اينكه تخصص من در تجارت الكترونيك 
)آي تي( است، معتقدم كه اين بخش در حوزه اصناف مغفول 
واقع شده اســت. ما بايد بخش آي تي خود را در جهت تسريع 
در فعاليت ها توســعه دهيم تا در زمينه نظارت و بازرســي و 
 همچنين صدور و تمديد پروانه كســب از تكنولوژي هاي لازم 
بهره مند شويم.  اين مقام مسئول در اتاق اصناف اهواز در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود با اشــاره به راه اندازي رشته هاي 
مرتبط با اصناف در دانشگاه علمي كاربردي استان خوزستان، 
گفت: به عنوان نخستين اتاق اصناف در كشور مركز دانشگاه 
علمي كاربــردي را راه اندازي كرده ايم. يك هزار دانشــجو در 
مقاطع كارداني و كارشناســي در اين دانشــگاه مشــغول به 

تحصيل هستند. 
ممبيني با اعلام اينكه اين رويه را مي توان در ســاير استان ها 
مدل ســازي كرد، ادامه داد: مديريت كســب و كار، مشاوره 
حقوقي اصناف، ايمني و بهداشــت واحدهاي صنفي، مشاوره 
املاك و تبليغات تجارت ازجمله مباحثي است كه در دانشگاه 

علمي كاربردي اهواز تدريس مي شود. كسبه اي كه داراي پروانه 
كسب هستند در اولويت ورود به اين دانشگاه قرار دارند. 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران تصريح كرد: حوزه ديگري 
كه علاقه مند به پيگيري آن در جامعه اصناف هســتم، ايجاد 
شهرك هاي صنفي است تا با انتقال صنوف آلاينده و مشاغل 
مزاحم در اين مجموعه، مشــكلات ترافيكي حل شود و مردم 

براي تامين مايحتاج خود به يك نقطه مراجعه كنند. 
وي افزود: استان خوزستان تجربه خوب و با ارزشي را با ايجاد 
چندين شهرك داشته است. انتظار داريم دولت و شهرداري با 
واگذاري زمين به اصناف در مسير پشتيباني از خدمات شهري 

گام هاي موثري بردارند. 

ارتقاي ســطح علمي اصناف به منظور شناسايي 
بازارهاي هدف

 عضو ديگر هيات رئيسه اتاق اصناف ايران اذعان داشت كه قوه 
مجريه و مقننه شــرايط ايفاي نقش بيشتر بخش خصوصي، 
به ويژه اصنــاف را در تصميم گيري هاي مرتبــط مانند بهبود 
فضاي كسب وكار، طرح و برنامه اقتصادي و تدوين را با حضور 
نمايندگان  اصناف دركميســيون هاي مجلس و هيات دولت 
فراهم كنند تا مصوبات مطابق بــا واقعيت هاي موجود جامعه 

باشد و در اجراي قانون مشكل ايجاد نشود. 
محمدعلي صديقــي ادامه داد: كنترل بازار بايد توســط خود 
اصناف انجام شــود و دولت بايد از ورود به بخش هاي تجاري 
به ويژه حوزه اصناف به صورت مستقيم خودداري كند و تجربه 
نشان داده دولت ها نمي توانند تاجر خوب باشند بلكه مي توانند 
ناظرخوبي باشــند.  وي تصريح كرد: ورود برخي نهادها در امر 
ايجاد مراكز تجاري و بازارچه هاي عرضه كالا اشتباه محض و 

خلاف اصول و قواعد تجارت است. 
صديقي افــزود: خصوصي ســازي در عرصه هــاي توليدي و 
خدماتي و... بايد به معني واقعي آن انجام پذيرد، نه به صورت 
خودماني سازي يا خصوصي بازي يا واگذاري آنها به نهادهاي 
شــبه دولتي و افرادخاص. در اين صورت بيشترين آسيب به 

بخش خصوصي و اصناف وارد مي شود. 
وي اظهار كرد: قانون ماليات بر ارزش افزوده كه براي پنج سال 
به صورت آزمايشي پيش بيني شــده بود، دو سال تمديد شد 
و امســال ســال پاياني آن اســت كه به دليل وارداتي بودن 

قانون و بومــي نكــردن آن و همچنين نبود اجــراي صحيح 
آن موجب ركود اقتصادي بيشــتر، ســردرگمي، جمع آوري 
واحدهاي صنفي در بعضي از رسته ها مثل طلا فروشي و انتقال 
سرمايه گذاري به بخش هاي غيرمولد شد.  وي افزود: با توجه 
به اينكه آموزش و ارتقاي سطح علمي اصناف يكي از الزامات 
است، بايد اصناف به سمت كسب دانش و تخصص هاي مورد 

نياز به ويژه در امر بازاريابي و فروش، تبليغات و بســته بندي، 
تعديل هزينه هــاي ثابت با تجهيز به تكنولــوژي روز در همه 
زمينه ها، هم افزايي و هلدينگ، توليد انبوه و افزايش راندمان 
و آشــنايي با تجارت الكترونيك و ايجاد سايبرشــاپ، حضور 
در بازارهاي جهاني، شــناخت مزيت ها و شناسايي بازارهاي 
هدف حركت كنند كــه اين مهم بــا ايجاد دانشــگاه جامع 

علمي كاربردي اصناف ميسر مي شــود.  صديقي تصريح كرد: 
برگــزاري همايش هاي آموزشــي و كاربردي با مشــاركت و 
ترغيب تشــكل هاي صنفي در زمينه هاي توســعه صادرات، 
برندســازي، افزايش بهره وري، كارآفريني، شبكه ســازي و 
 اصلاح شــبكه توزيع همراه با اعطاي گواهينامه، از برنامه هاي 

ضروري است. 

در گفت وگوی »كسب وكار« با دو عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران مطرح شد

تاكيد بر پويايي اصناف در امر آموزش 

رئيــس اتحاديه صنف فروشــندگان 
شــوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي 
تهران اظهــار داشــت: 95 درصد از 
كالاهاي اين صنــف در داخل توليد 

مي شود. 
محمدباقر معتمد در گفت وگو با »كســب وكار« ادامه داد: در 
اوايل انقلاب بخش اعظمي از نياز بازار از طريق واردات انجام 
مي شد و با گذشت زمان توليد كالاهاي باكيفيت داخلي منجر 

به ترغيب واردكنندگان به كاهش واردات شد. 
وي با اعلام اينكه در حال حاضر بازار اين صنف از شرايط خوبي 
برخوردار اســت، گفت: عمده توليدكنندگان كالاهاي خود را 
به خوبي در اختيار واحدهاي صنفي قرار مي دهند و قيمت ها 
مناسب است. رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه 
مطبوع و لوازم جانبي تهران گفت: با كمبود هيچ گونه كالايي در 
بازار سيستم هاي گرمايشي مواجه نيستيم و با توجه به اينكه 
در نيمه دوم سال قرار داريم، نياز بازار از طريق توليدات داخلي 

تامين شده است. 

صادرات سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي به 
كشورهاي اروپايي

محمدباقر معتمد با اعلام اينكه توليدات داخل به كشورهاي 
اروپايي و كشورهاي حوزه خليج فارس صادر مي شود، تصريح 
كرد: به عنوان مثال كشــور يونان از خريــداران ديگ چدني 
كشورمان است و فرانســه و چين خريداران شير فلكه ايراني 
هستند.  وي با اشاره به فعاليت توليدكنندگان متعهد و لايق 
در اين صنعت، گفت: در سال هاي گذشته تشديد تحريم هاي 
غيرعادلانه باعث كاهش صادرات سيســتم هاي گرمايشي و 
سرمايشي شد و خوشــبختانه با روي كار آمدن دولت تدبير و 

اميد، روابط بين المللي بهبود يافته است. 
معتمد ادامه داد: خوشــبختانه توليدكننــدگان به جايگاهي 
رسيدند كه خط توليداتشان تكميل شده است و با به كارگيري 
نيروهاي انساني كه داراي تخصص هاي لازم هستند، به دنبال 

ايجاد فضايي پر رونق در بازار اين صنف هستند. 

زماني تسليم كالاهاي وارداتي بوديم
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم 
جانبي تهران اظهار داشت: روزي تسليم كالاهاي وارداتي بوديم 
و خوشبختانه از اين مسير عبور كرديم و به دنبال رصد كردن 

بازار خارجي و صادرات هستيم. 
وي عنوان كرد: ارائه كالاي باكيفيت و نرخ گذاري هاي مناسب، 

باعث ايجاد جوي رقابتي ميان اعضاي اين صنف شده است. 
محمدباقر معتمد با اشــاره بــه برگزاري مطلوب نمايشــگاه 
بين المللي تاسيسات و سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي 
در هفته گذشته، اظهار داشت: تمامي شــركت كنندگان در 
نمايشگاه حضور بسيار فعالي داشتند و به اعتقاد من حركتي 
بي سابقه را در برگزاري نمايشگاهي ايده آل از خود نشان دادند. 

وي افــزود: حضــور افــراد متخصــص در ارائــه اطلاعات 
بــه بازديدكنندگان نقطه قــوت اين دوره از نمايشــگاه بود.  
رئيس اتحاديــه صنف فروشــندگان شــوفاژ، تهويه مطبوع 
و لوازم جانبــي تهران تاكيد كــرد: اتحاديه بــه دنبال برقرار 
 كردن روابطــي ســالم و رقابتي ميــان توليدكننــدگان و 

فروشندگان است.

رعايت حقوق مصرف كننده، رونق بازار را در پي خواهد   
داشت

معتمد اظهار داشت: طبق ابلاغيه اي كه به اعضاي اين صنف 
اعلام كرديم، مقرر شد تا واحدهاي صنفي از نيروهايي در واحد 
خود استفاده كنند كه به واسطه داشتن اطلاعات فني درباره 
كالاها، باعث اطمينان خاطــر مصرف كنندگان در خريد خود 

باشند.  وي با اشاره به فعاليت بيش از ششصد عضو دارنده پروانه 
كسب در اين صنف، ادامه داد: به تمامي واحدهاي صنفي تحت 
پوشــش اتحاديه اعلام كرديم؛ در زمينه ارائه خدمات پس از 
فروش عملكرد مناسبي از خود داشته باشند و مصرف كنندگان 
 نيز بايد بــه واحدهايي مراجعه كنند كه داراي پروانه كســب 

هستند. 

شــوفاژ،  فروشــندگان  صنــف  اتحاديــه  رئيــس 
گفــت:  تهــران  جانبــي  لــوازم  و  مطبــوع   تهويــه 
حفظ حقــوق مصرف كننــدگان جــزو اهــداف راهبردي 
اتحاديــه محســوب مي شــود و اعتقــاد داريــم كــه از 
 حفــظ حقــوق مصرف كننده بــه رونق بــازار دســت پيدا 

خواهيم كرد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي تهران 

توليد كالاهاي باكيفيت، باعث كاهش واردات شد
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گردشگری

از ابتداي خلقت، بشــر برای شناســايي 
اين جهان ناشناخته كنجكاو بوده است 
و هنوز بعد از گذشــت قرن ها، اكتشافات 
و پيشرفت ها هنوز انســان، اين موجود 
سيري ناپذير موفق نشده است تمام گوشه 
و كنار اين زمين بي همتا را كشف كند و همچنان هستند انسان هايي 
كه جا پاي گذشتگان خود مي گذارند تا به كشف و جست وجوي اين 
عالم ناشناخته دست پيدا كنند. تلاش براي حركت و كنجكاوي اين بار 

از سوي دو برادر ايراني به نام هاي عبدا... و عيسي اميدوار آغاز شد. 
اين دو برادر محقق و پژوهشگر نزديك به نيم قرن پيش، زماني كه 
هنوز دنيا به اين درجه از پيشرفت نزديك نشده بود با ابتدايي ترين 
وسايل ممكن و جسارتي قابل تحسين، قدم برداشتند براي كشف 
جهان ناشناخته كه هر لحظه اش خاطراتي اســت كه هنوز بعد از 
گذشت بيش از 50 سال، بازديدكنندگان بســياري را براي ديدن 
دستاوردهاي اين سفر به موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد 

مي كشاند. 
عيسي و عبدالله اميدوار، دو برادر پژوهشگر ايراني در سال 1333 با 
همتي عالي عزم كردند تا تمام ناشناخته هاي جهان را كشف كنند. 
اين دو برادر، پنجاه و نه ســال قبل با توجه به اينكه امكانات سفر در 
ابتدايي ترين وضع ممكن بود با روحيه اي كنجكاو و عاشق خطر، با 
دو موتور سيكلت و پنجاه دلار پول نقد از تهران به مشهد و بعد مشرق 
زمين و بعدتر اكثرنقاط دنيا سفر كردند. برادراني كه علاوه بر روحيه 
ماجراجويي، قصد اصلي شان شناساندن فرهنگ ايراني به ساير اقوام و 

كشورها و برپايي نمايشگاه هايي از فرهنگ ايراني بود. 
 مــوزه بــرادران اميــدوار، واقــع در مجموعــه تاريخــي 
كاخ-موزه سعدآباد تهران، گنجينه اي از دستاوردهاي سفر اين دو 
برادر محقق، شامل عكس ها، فيلم ها و لوازم سفر است. اين دو برادر 
از صحراي سوزان آفريقا تا جنگل هاي ناشناخته آمازون، از سرماي 
قطب شمال تا قاره هاي آمريكا، اروپا، استراليا را زير پا گذاشتند و از 
نخستين آسيايي هايي بودند كه در سال 1345 همراه گروه علمي 
كشور شيلي، سفر به ششمين قاره ناشــناخته جهان، يعني قطب 

جنوب را تجربه كردند. 

  ماركوپولوهاي ايراني
نخستين سفر اين دو برادر ماجراجو يا ماركوپولوهاي ايراني، 7 سال به 
طول انجاميد و در سال 1340 به ايران بازگشتند و پس از آن بعد از سه 

ماه، به شوق كشف جذابيت ها و يافتن تشابه و تفاوت ملل هاي مختلف 
با اتومبيل سيتروئن 2 سيلندر، از طريق كويت و عربستان سعودي 
رهسپار آفريقا شدند و 3 سال به كشف و جست وجو پرداختند. حاصل 
اين سفر عكس ها، فيلم هاي مستند، اشيا و لوازم زندگي قبايل و اقوام 
آفريقايي بود كه هم اكنون در موزه برادران اميدوار، براي بازديد عموم 
قابل دسترس است. موزه برادران اميدوار شامل مجموعه اي از  آلات 
و ادوار شكار انسان هاي بومي، اســكيموها، آمازون و آفريقا، ظروف 
سفالي از فرهنگ اينكا، حشرات و پرندگان تاكسيدرمي شده،  آلات 
موسيقي قبايل بدوي، سنگواره ها، فســيل ها، مرجان ها و جانوران 
دريايي متعلق به ميليون ها سال پيش و عكس هايي از تمدن هاي 

مختلف و ناشناخته است. 
عبدا... اميدوار در پايان سفر ده ساله شان در كشور شيلي ماند. او در 
حال حاضر سردبيري دو مجله سينمايي، سياحتي را در شهر سانتياگو 
بر عهده دارد و از بنيانگذاران يكي از مراكز سينمايي در اين شهر است. 
عيسي اميدوار، اما در تهران زندگي مي كند و يكشنبه اول هر ماه در 
موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد، حضور پيدا مي كند و به 
سوالات بازديدكنندگان و دانشــجوهاي گردشگري و جهانگردي 
پاسخ مي دهد. موزه برادران اميدوار نخســتين موزه جهانگردي و 
پژوهشي است كه در روز پنجم مهر ماه سال 1382 افتتاح شد. شايد 
به جرات مي توان گفت: نسل حاضر احتياج مبرمي به شناخت اين 
تجربيات و دريافت قدرت جسارت دارد. دور از ذهن نيست گمشده 
نسل حاضر اعتماد به نفس و جرات باشد كه در بازديد اين موزه و ديدن 
فرهنگ هاي مختلف و جسارت اين دو برادر كه با ابتدايي ترين وسايل 
ممكن به قلب حادثه رفتند و از ديدار با اتفاقات پيش رو نهراسيدند تا 
بسته كاملي از تجربيات و تشابه و تفاوت فرهنگي، قومي را در اختيار 

نسل حاضر قرار بدهند، به دست آيد. 
و به قول آقاي عيسي اميدوار: »قصد ما انجام يك عمل قهرمانانه، يا 
ثبت ركورد و... نبود. هرچند كه خود اين عمل بالذات قهرمانانه بود 
و خيلي جاها هم جزو نخستين كساني بوديم كه كار خاصي انجام 

داديم.«
مي توانيم در اين پاييز شــگفت انگيز، هم از طبيعت مجموعه كاخ 
سعدآباد لذت ببريم و هم با بازديد از موزه برادران اميدوار، اندكي بر 
معلوماتمان از فرهنگ اقوام ديگر و اندكي بر جسارت و كنجكاوي 
خود بيفزاييم و همچنين با شــناختن دو برادر پژوهشگر ايراني و 
درك تجربيات آنها، باز هم مفاخر ايران و تلاش هاي بي وقفه شــان 

را ارج بنهيم. 

برادران اميدوار، دو محققي که جهان را با ابتدايي ترين وسايل سياحت کردند  

كشف نقاط گردشگري جهان در نيم قرن پيش

هوای ســبك و مرطوب پاييزی آدم را 
مجبور می كند حتی برای مدتی كوتاه 
و اندك هم شده كوله  بار سفر را ببندد و 
سری به مناطق گردشگری اطراف بزند. 
برای بازديد از جاذبه های گردشگری 
استان نيازی به خرج كردن هزينه فراوان يا سپری كردن زمان 
زياد نيست. كافی است همت كنيم و برای يك روز هم كه شده، 
دل و روحمان را به كوه و دشت و جنگل بسپاريم تا از دغدغه های 

تمام نشدنی زندگی روزمره جدا شويم.
پيشنهاد »كسب و كار« برای گذراندن روزهای پاييزی، ديدار از 
جنگل ابر شاهرود است. سفر به جنگل ابر برای همه كسانی كه 
برای اولين بار به اين جنگل پا گذاشته اند، تجربه بسيار متفاوتی 
است. البته اين سفر برای آنها كه می خواهند راه رفتن روی ابرها 
را تجربه كنند، هيجان انگيزتر خواهد بود. اگر سرتان شلوغ است 
و اوقات كاری شما اجازه اختصاص دادن زمان زياد برای تفريح، 
به شما نمی دهد، می توانيد در هر منطقه ای از استان كه هستيد 
صبح خيلی زود راه بيفتيد و بعد از سپری كردن حداكثر زمان 
5تا 6 ساعت وارد اين منطقه شويد. همچنين می توانيد از تورهای 
متنوعی كه در همه ايام ســال به ويژه بهار و تابستان، اقدام به 
جابه جايی گردشگران به اين منطقه می كنند، استفاده كنيد. 
با يك جست وجوی كوتاه در سايت های اينترنتی می توانيد از 
اطلاعات زمان برگزاری اين تورها مطلع شــويد و با آنها تماس 
بگيريد. به ياد داشته باشيد كه اگر به همراه دوستان و آشنايان به 
اين منطقه سفر می كنيد و می خواهيد از قسمت های بكر وسط 
جنگل ديدن كنيد، حتما يك همراه و راه بلد را با خود ببريد چون 
ممكن است راه را گم كنيد و سفر بر شما تلخ شود. اين را هم بدانيد 
كه در اعماق جنگل ابر اثری از انسان ديده نمی شود. همچنين 
قبل از رفتن، حتما از وضعيت هوا باخبر شويد. چون ممكن است 
به دليل بارندگی، امكان جنگل گردی وجود نداشته باشد و باران 
زمين را لغزنده كرده باشد و شما نتوانيد در مسيرهای باريك تر 
به راحتی به راهتان ادامه دهيــد. اين جنگل در 45 كيلومتری 
شمال شاهرود، در مسير جاده شاهرود به علی آباد، از خاور به 

جنگل اولنگ، از جنوب به كوه قاسم و كوه ابر و 

قطری و از باختر به كوه يخام و تكيانو محدود است.

  چرا جنگل ابر روی ابرها سوار است؟
جنگل ابر درمحلی واقع اســت كه از ضخامت كوه های البرز 
كاسته می شود و ابرهای گرفتار در پشت اين ديواره از لابه لای 
دره ها به سمت جنوب سرازير می شوند، به همين خاطر تقريبا 
از بعدازظهر تا نيمه های شب با سرد شدن هوا، چنان می نمايد 
كه جنگل به روی ابرها سوار شــده است. مجاورت دو ناحيه 
كم فشار و پرفشــار )دشــت گرگان و منطقه ابر( باعث شده 
هروقت زمين انرژی می گيرد، ابرها جابه جا شوند و به نظر برسد 
كه ابرها از آسمان به زمين می آيند. اين منطقه از آن جهت كه 
جغرافيايی خاص دارد و دو منطقه كم ارتفاع و بلند را در كنار 
هم قرار داده، دارای اهميت است به طوری كه شاهد تشكيل 
اقيانوس ابر در اين منطقه هستيم كه پديده كم نظيری در دنيا 

محسوب می شود. 

  تابستان های معتدل برای تفريح
حتی اگر هوس كرديد در روزهای تابستان به اين جنگل سری 
بزنيد، بايد بدانيد كه دمای هوای آنجا حتی در روزهای تابستان 
هم پايين است و متوســط حداكثر دما 20 و حداقل 6 درجه 
سانتی گراد است. دليل اين مساله ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا 
است. اتفاق جالبی كه در اكوسيستم منطقه ای اين جنگل وجود 
دارد، تداخل منطقه بيابانی و جنگلی است. به طوری كه می توان 
برگ های درختان پهن را كه مخصوص مناطق جنگلی است، در 

كنار درختان سوزنی برگ كه به مناطق نيمه بيابانی تعلق 
دارند ديد. مشهورترين درخت منطقه اورس است. 

درختی با ريشــه های بلند كــه روی زمين 
می خزد.

  چشمه های ابر
اولين چشــمه ای كه بعد از يك جنگل نــوردی مداوم 
5ساعته به ســمت جنوب می بينيد، چشمه آبشار است. 
از ديگر چشــمه های دائمی منطقه می توان به چشــمه 
»آلوچال« و »آب شرش« اشاره كرد. به غير از اين آبشارها، 
آب قابل آشاميدنی ديگری در اين جنگل وجود ندارد و 
شما بايد آب مصرفی تان را به همراه داشته باشيد.جنگل 
زيبا و خوش  آب و هوای ابر با 35 هزار هكتار وســعت در 
ادامه جنگل های سرسبز شمال كشور است. اين جنگل 
در نزديكی روســتاهای ابر، شــيرين آباد و خاك پيرزن 

واقع شــده و تقريبا مرز استان سمنان و 
استان گلســتان است و در 

پاييز طبيعت زيبايی را از رنگ نارنجی و زرد و به نمايش 
می گذارد.

  هزينه تورهای پايیزی جنگل ابر
تور سه روزه طبيعت گردی جنگل ابر كه شامل پياده روی 
در جنگل و مستقر شدن در كمپ های محلی است، حدود 
345هزار تومان قيمت دارد و مســافت470 كيلومتری 
تهران تا روســتای ابر نيز با وســيله نقليه بدون توقف 8 
ساعت است. سفر جنگل ابر شامل شهر شاهرود، بارگاه 
بايزيد بسطامی، شهر بسطام، شيخ خراقان، روستای ابر، 
 مراتع و جنگل های مشرف به استان گرگان 

است.

روزهای زرد و نارنجی پاييز را به جنگل ابر برويد 

راه رفتـن روی ابرها
    گروه گردشگری 
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مدیرعامل آبفای اصفهان:
آبرسانی به نهضت ملی مسکن 
هرند و اژیه در دستور کار است

مدیرعامل آبفای استان اصفهان با بیان اینکه 
خدمت  به مردم زحمت کش مناطق کویری 
شرق اســتان را وظیفه خود می دانیم، گفت: 
آبرسانی به نهضت ملی مسکن شهرهای هرند 

و اژیه در دستور کار است.
ناصر اکبری در نشســتی با حضور فرماندار، 
اعضای شورای اســامی شــهر و جمعی از 
شهرداران، بخشــداران و دهیاران شهرستان 
هرند، اظهار کرد: منطقه شرق استان اصفهان 
از لحاظ منابع آبی، شرایط ســختی دارد اما 
خدمت رسانی به مردم زحمت کش این منطقه 

را وظیفه خود می دانیم.
وی بر آبرسانی به نهضت ملی مسکن شهرهای 
هرند و اژیه تاکید کرد و گفت: تاکنون شرکت 
آب و فاضاب استان اصفهان ۷۸۰۰ متر لوله 
با قطرهای ۹۰، ۱۲۰، ۱۶۰ و ۲۰۰ میلی متر 
برای اجرای این طرح تهیه کرده و اجرای آن را 

در دستور کار قرار داده است.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان، آبرسانی به 
دامگاه های این شهرستان را از برنامه های این 
شرکت برشمرد و بر تخصیص انشعاب آب به 
واحدهای دامداری با فاصله کم تر از ۱۰۰ متر 
تا خط اصلی و افزایش ظرفیت آبرسانی به این 

مجموعه ها تاکید کرد.
اکبری همچنین از تسهیل آبرسانی به ۲۰۰ 
واحد کارگاهی روستای شاطور و پیش بینی 
احداث مخزن یک هزار متــر مکعبی در این 
منطقه از شهرستان هرند خبر داد و با اشاره به 
این که تأمین منابع مالی مورد نیاز برای احداث 
مخزن ذخیره آب روستای پاجیک آباد توسط 
آبفای استان انجام می گیرد بر اصاح شبکه آب 

روستاهای شهرستان هرند تاکید کرد.

معاون وزیر نفت در نشســت با مدیران 
شرکت گاز استان اصفهان تصریح کرد؛

همراهی مردم؛ یکی از مؤلفه های 
اصلی حل ناترازی گاز در کشور

معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
در نشست با مدیران شرکت گاز استان اصفهان، 
همراهی مردم را یکــی از مؤلفه های اصلی حل 

ناترازی گاز در کشور دانست.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، 
سعید توکلی  در نشســت با مدیران شرکت گاز 
استان اصفهان با ابراز خرسندی از حضور در جمع 
همکاران این شرکت، ضمن بیان این مطلب، اظهار 
داشت: این شرکت یکی از بهترین شرکت های گاز 
استانی است که اقدامات خوبی در سطح استان 
انجام داده کــه امیدواریم تمام ایــن اقدامات را 
بتوانیم بصورت دقیق تر، علمی تر و با استاندارد 

عرضه شده، به سایر استان ها تعمیم دهیم.
توکلی افــزود: یکی از نکات مهمی که امســال 
اتفاق افتــاد، پویش دو درجه کمتر اســت که با 
حمایت رییس جمهوری شروع شــد و بیش از 
۷۰۰ چهره سرشناس از صنوف مختلف به این 

پویش پیوستند.
به گفته توکلی، تاثیرگذاری این پویش در روزهای 
سرد پاییز که مصرف بالایی پیش بینی شده بود، 
نمود پیدا کرد و اثر قابل توجهی در کاهش مصرف 

گاز داشت.
معاون وزیر نفت در امور گاز افزود: در بحث ناترازی 
انرژی، دو مؤلفه وجود دارد که می توان به افزایش 

تولید و بهره وری انرژی در مصرف اشاره کرد.
وی ادامه داد: با همراهی همه مردم بخشــی از 
ناترازی قابل حل بوده و مردم با مدیریت مصرف 

می توانند شرکت ملی گاز ایران را یاری کنند.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران از شکســت 
رکورد تحویل گاز شیرین به خطوط سراسری نیز 
خبر داد و بیان داشت: از ۱۰ آذرماه تا ۲۶ دی ماه، 
رکورد تحویل گاز ۶ مرتبه با توزیع ۸۷۶ میلیون 
مترمکعب شکسته شد و به رغم اعمال تحریم ها، 
تاکنون هیچ گونه قطع گاز خانگی در کشور صورت 
نپذیرفته و این نشان از مجاهدت کارکنان صنعت 

گاز کشور دارد.
وی به ایجاد امیدآفرینی در بیــن مردم و آحاد 
جامعه تاکید کرد و اظهار داشت: با اتحاد و همدلی، 

می توان به اهداف عالیه سازمان دست یافت.
توکلی در پایان، خاطرنشان ســاخت: در حال 
حاضر، همــه ارکان حاکمیــت پذیرفته اند که 
ناترازی ها موضوعی نیســت که فقط مربوط به 
امروز یا دیروز باشــد، بلکه این مهم ریشــه در 
ســال های گذشــته دارد؛ بنابراین برای بهبود 
وضعیت منابع گاز کشور، باید بر این مهم، تمرکز و 

سپس برنامه ریزی کرد.

چهارمین نشست تخصصی 
روســای کمیســیونهای 
و  عمــران  معمــاری، 
شهرســازی شــوراهای 
اسامی البرز برگزار شد و 
طی آن موضوعات فنی و تخصصــی مورد بحث و 

تبادل نظر حاضرین قرار گرفت.
احمد کریمی پور دبیر شــورای اســامی استان 
البرز و رئیس شورای اسامی شهر مشکین دشت 

بیان کرد : رویکرد شــورای اســتان در برگزاری 
نشست های تخصصی، ایجاد فرآیند تصمیم گیری 
کارآمــد و مؤثر و با هدف هم افزایی و بروزرســانی 
اطاعــات و بررســی چالش های موجــود و ارائه 
راهکار اســت که ضمن تقویت فضای همکاری و 
همدلی در بین شــوراها، بررســی مسائل شهری 
اعم از بودجه نویســی، شهرســازی و معماری و 
 فرهنگی را به ســوی تخصصی تر شــدن ســوق 

داده است.
وی افزود: برگزاری مدون و مستمر این نشست ها 
ســبب شــده تا مشــکات و مســائل مشترک 
شــوراها در حوزه های مختلف احصــاء گردیده 

 و با تبادل تجربیــات راهکارهــای کاربردی تری
 ارائه گردد.

کریمی پور در پایان با بیان اینکه ارائه پیشنهادات 
و طرح های موفق به شــورای عالی اســتان ها در 
دستورکار شوراها قرار گیرد، تصریح کرد : از جامعه 
شــورایی اســتان البرز می خواهیم تا طرح های 
پیشنهادی خود را به شــورای اسامی استان ارائه 
نمایند تا پس از بررسی و جمع بندی به شورای عالی 
استانها ارسال گردد. موارد و لوایح ارجاع شده پس 
از بررسی  ، تبادل نظر وجمع بندی نهایی در شورای 
عالی به صورت طرح به مجلس شورای اسامی ارائه 

خواهد شد.

دبیر شورای اسلامی استان البرز:

ارائه پیشنهادات و طرح های موفق به شورای عالی استان ها در دستورکار شوراها قرار گیرد

مهدی حکیمی رئیس ســازمان نظام مهندســی ســاختمان 
استان ســمنان باتفاق اعضای هیئت مدیره در نشست خبری 
با خبرنگاران و اصحاب رسانه استان ضمن اعام مطلب فوق به 
تشریح همایش و نمایشــگاه پرداخت: این همایش سه روزه در 
تالار سردار سلیمانی دانشگاه سمنان برای دومین سال متوالی 

است که به میزبانی سمنان برگزار می شود.
 ایشان از دعوت از سه وزیر و معاونت های چندین وزارتخانه برای 
حضور در این همایش ملی خبر داد و عاوه بر رئیس سازمان نظام 
مهندسی کشور، چندین چهره شاخص علمی در حوزه ساختمان 

سازی و انرژی نیز برای حضور در این همایش دعوت شدند.
وی از نهایی شــدن حضور معاون ســاختمان وزارت مسکن و 
شهرسازی و دو مدیرکل: دفتر توســعه مهندسی ساختمان و 
مدیرکل دفتر تدویــن مقررات ملی ســاختمان که ادارات کل 
مرتبط با نظام مهندسی ساختمان هستند در این همایش نهایی 
شده است. البته از وزاری نیرو و علوم نیز برای حضور در همایش 
دعوت شده که امیدواریم با حضورشان به غنای همایش کمک 
کنند. رئیس ســازمان نظام مهندسی ساختمان استان سمنان 
از راه اندازی دو دبیرخانه در اســتان در یک سال اخیر خبر داد 
و افــزود: دبیرخانه همایش همایش ملــی فناوری های نوین با 
رویکرد بهینه ســازی مصرف انرژی و راه اندازی دبیرخانه ای در 
ادامه انعقاد یک تفاهم نامه همکاری بین سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان سمنان و پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان 

از این جمله اند.
رئیس دومین همایش ملی فناوری های نوین و بهینه ســازی 
مصرف انرژی با تاکیــد بر کاربرد هــوش مصنوعی در صنعت 
ساختمان از کاربرد هوش مصنوعی به عنوان یکی از بروزترین 
علوم در دنیا نام برد و گفت: هوش مصنوعی همچون دیگر حوزه ها 

به حوزه صنعت ساختمان سازی نیز ورود کرده است و در حال 
حاضر برخی فعالان این حوزه، جلوتر از مهندسین به این حوزه 
چه در بخش تولید مصالح ساختمانی و چه در صنعت ساخت و 

ساز و مدیریت انرژی و... ورود کردند.
وی از تمرکز بر ناترازی و بهینه ســازی انــرژی به عنوان هدف 
اصلی این همایش ملی نام برد و گفت: اســتان سمنان در حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر و خصوصا انرژی خورشیدی از ظرفیت 
بسیار بالایی برخوردار است و صنعت ساختمان سازی در استان 

باید برای بهره گیری از این ظرفیت بالقوه برنامه ریزی کند.
حکیمی با بیان اینکه مدتی است دستورالعمل الزام به استفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر در سراسر کشور اباغ شده اضافه کرد: قرار 
است که در حاشیه این همایش از چندین پروژه که از سامانه های 
خورشیدی برای تامین انرژی ساختمان بهره گرفتند نیز بازدید 
شود. رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان سمنان از 
برپایی نمایشگاه صنعت ساختمان در حاشیه این همایش ملی 
خبر داد و افزود: تاکنون با ۶۰ واحد صنعتی و تولیدی فعال در 
حوزه ساختمان و انرژی برای حضور در نمایشگاه رایزنی صورت 
گرفته است. وی ادامه داد: سال گذشته نمایشگاهی در ۴۵ غرفه 

برگزار و با اســتقبال عاقه مندان به صنعت ساختمان و انرژی 
همراه شد. تاش سازمان نظام مهندسی ساختمان استان سمنان 
بر این است که نمایشگاه امســال در مقایسه با نمایشگاه جنبی 
همایش اول، هم از منظر کمی و هم کیفی شرایط بهتری داشته 
باشد. سازمان نظام مهندسی ساختمان استان مجوز برپایی دو 
دوره همایش را اخذ کرده اما قرار است که با راه اندازی دبیرخانه 
دائمی همایش، هر ساله این همایش علمی در استان برگزار شود.
وی از بررســی حریق در صنعت ســاختمان به عنوان موضوع 
پیش بینی شده برای سومین همایش در ســال آتی خبر داد و 
خاطرنشان کرد: متاسفانه امسال شــاهد حریق در تعدادی از 
واحدهای صنعتی و تولیدی در اســتان بودیم و همین ســبب 
شد که برای واکاوی و بررسی این مهم در سومین همایش ملی 

فناوری های نوین برنامه ریزی شود.
رئیس سازمان نظام مهندســی ساختمان اســتان با اشاره به 
راه اندازی سازمان هوش مصنوعی در کشور گفت: سازمان نظام 
مهندسی ساختمان استان سمنان به دنبال راه اندازی یک شعبه 
از این سازمان در استان است و طرحی در همین راستا تهیه شده 

است که امیدواریم با همراهی مسئولان محقق شود.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران از جذب بیش از ۳۴ هزار مشترک 
جدید سال جاری در استان خبر داد.

هژبر جوادی در نشست معاونان از جذب ۳۴ هزار و ۵۰۰ مشترک 
جدید گاز طبیعی در اســتان مازندران طی ۹ ماهه سال ۱۴۰۳ 

خبر داد.
وی اظهار کرد: از این تعداد، ۳۰ هزار مشترک خانگی و ۴ هزار و 

۵۰۰ مشترک تجاری و صنعتی استان است.

مدیرعامل شــرکت گاز مازندران، بر اهمیت و ضرورت وصول 
بدهی های معوقــه گاز بهــا تأکید کــرد و وصــول مطالبات 
همــواره یکــی از شــاخص ها و اولویت هــای اصلــی ادارات 
گاز شهرســتانها بوده و تمامی رؤســای ادارات و مســئولین 
 مرتبــط بایســت در ایــن راســتا با جدیــت هر چه بیشــتر 

تاش نمایند.
جوادی با اشاره به اینکه تسویه حســاب قبوض گاز مشترکان 

بدهکار در شرایط فعلی بسیار حائز اهمیت است، افزود: همکاران 
ما در حال حاضر درگیر پایش و اعمــال محدودیت و قطع گاز 
مشــترکین تجاری، صنعتی و ویاها به جهت حفظ و پایداری 
جریان گاز خانگی است و باید از این فرصت برای وصول بدهی 
معوقه اقدام تا ســبب پرداخت صورت وضعیت هایی که دارای 
نیروی انسانی و هم پرداخت صورت وضعیت پروژه های گازرسانی 

به روستاها خواهد بود.

مدیر مخابرات منطقه ایام گفت: توســعه شــبکه مخابراتی در 
شهرستان سیروان اولویت  این شرکت در سال جاری است.

ایام- سید شهاب نبی پور در دیدار با فرماندار سیروان اظهار داشت: 
توجه ویژه به حوزه ارتباطات و شبکه مخابرات در این شهرستان بر 

اساس مطالبات مردم انتظارات مسئولین انجام می شود. وی افزود: 
تقویت زیرساخت ها و توسعه شبکه ارتباطی مهمترین برنامه های 

مخابرات منطقه ایام در سال جاری است.
مدیرمخابرات منطقه ایام تاکید کرد: تاش می شود در کوتاه ترین 

زمان ممکن مشکات مخابراتی رفع و مطالبات مردم این شهرستان 
محقق شــود. نبی پور در ادامه از تاش کارکنان مخابرات منطقه 
ایام و سیروان جهت برقراری و پایداری ارتباطات تشکر و قدردانی 
کرد. شــریفی فرماندار ســیروان نیز در این دیدار گفت: پایداری 

ارتباط تلفن ثابت و همراه مسیر شهر لومار تا قاضی خان به طول ۱۷ 
کیلومتر، پایداری ارتباط تلفن مسیر روستای چشمه پهن تا سراب 
کارزان و رفع مشکل برق سایت های تلفن همراه در بعضی از نقاط 

این شهرستان را جمله مطالبات مردم می باشد.

نماینده مردم استان ایام در مجلس شورای اسامی گفت: پس 
از سال ها انتظار سد وَرگَر شهرستان آبدانان تعیین تکلیف شده 
است.  ایام- اسدالله چراغی با اعام این خبر اظهار داشت: عصر 
امروز جلسه ای با محمد جوانبخت معاون وزیر نیرو و کارشناسان 
این وزارت خانه در خصوص تعیین تکلیف سد وَرگَر شهرستان 

آبدانان برگزار شد.
وی افزود: خوشبختانهبا پیگیرهای صورت گرفته و دستور وزیر 
نیرو در جلسه امروز مقرر شده فرایند ماده ۲۳ این سد اخذ شود.

نماینده مردم شهرستان های دهلران، آبدانان، دره شهر و بدره در 
مجلس شورای اسامی با اشاره به اینکه معاون وزیر در هفته های 
آینده از سد وَرگَر بازدید می کند، افزود: در جلسه امروز قرار شده 
تجهیز کارگاه در ماه های آینده برای از سرگیری فعالیت این سد 

انجام تکمیل شود.
چراغی با بیان اینکه شهرستان آبدانان در بن بست جغرافیایی 
قرار دارد، گفت: فرایند تعیین تکلیف ســد وَرگَر از موضوعاتی 
بســیار مهمی بود که طی این چند ماه به صورت شبانه روزی 

دنبال کردم که خوشبختانه وزیر نیرو و مجوعه همکاران ایشان 
این سد را تعیین تکلیف کردند.

وی بیان داشت: مسئولان اجرایی استان در رأس استاندار، معاون 
عمرانی، مدیرکل امور آب منطقه ای و مدیرکل جهادکشاورزی 
هم باید به این مهم توجــه کنند که اقتصاد بیشــتر مردم این 
شهرســتان متکی به فعالیت کشــاورزی و دامداری است لذا 
ضرورت دارد فراینده های اداری تکمیل این سد پیرو جلسه امروز 

را در مرکز به صورت جدی دنبال کنند.

نماینده مردم استان ایام در مجلس شورای اسامی ادامه داد: 
گستره زمین های کشاورزی شهرستان آبدانان ۳۲ هزار هکتار 
است که از این مقدار تنها ۲ هزار و ۸۰۰ هکتار یعنی نزدیک به ۱۰ 

درصد آن آبی بوده و بقیه به صورت دیم کشت می شود.
وی تصریح کرد: با بهره برداری از ســد ورگر، سه هزار هکتار از 
زمین های کشــاورزی این شهرستان زیر پوشــش آبیاری قرار 
خواهد گرفت که نقش بسزایی در اشــتغال و اقتصاد مردم این 

شهرستان دارد.

سید حسین درویشی مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران 
با فرزاد صدیقی مدیر عامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت 
زراعی دشت ناز شهرستان ساری به منظور ضرورت برنامه ریزی 
جهت توسعه منابع انسانی مورد نیاز صنایع و همچنین ارتقای 
بهره وری نیروی کار، تفاهم نامه همکاری آموزشی منعقد کردند.

به گزارش روابط عمومی و مرکز اطاع رسانی اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای مازندران، با استعانت از الطاف بی پایان خداوند 
متعال در راستای توســعه همکاری ها با هدف ضرورت برنامه 
ریزی جهت توسعه منابع انســانی مورد نیاز صنایع و همچنین 
ارتقای بهــره وری نیروی کار و نیز ارتقــاء صاحیت های فنی 
و حرفه-ای و توانمندســازی تکنســین هــا ، نمایندگی ها و 
دانشجویان  و فارغ التحصیان دانشــگاهی و عاقمندان برای 

ورود به عرصه فعالیــت های خدماتی واقتصــادی و به منظور 
بهره برداری بهتر از توان علمی و امکانــات طرفین، اعم از فضا 
و تجهیزات آموزشــی، تفاهم نامه فی مابین اداره کل آموزش 
فنی وحرفه ای مازندران، با حضور سیدحســین درویشی مدیر 
کل آموزش فنی و حرفــه ای مازندران و فــرزاد صدیقی مدیر 
عامل و نائــب رئیس هیئت مدیره شــرکت زراعی دشــت ناز 
شهرســتان ســاری و معاونین مربوطه، مدیران و کارشناسان 
حوزه معاونت آموزشــی این اداره کل و جمعی از اعضای هئیت 
 مدیره انجمن صنفی آموزشــگاه فنی و حرفه ای آزاد اســتان، 

منعقد  گردید.
این تفاهم نامه دارای ۹ ماده و دونســخه تهیه، تنظیم و مبادله 
گردیده که با توافق طرفین به امضاء رســید و اهدافی همچون 

همکاری به مأموریت مهم شــرکت در تولیــد و تربیت نیروی 
انسانی متخصص موردنیاز بخش های مختلف و نقش حساس 
اداره کل در تربیت و تأمین نیروی متخصص و دارای مهارت فنی 
و حرفه ای متناسب با تغییرات فناوری، توسعه و شروع آموزش 
های مهارتی در حوزه کشاورزی به استناد سند توسعه استان، 
اجرای طرح توانمند سازی مهارتی تکنسین ها و افراد متقاضی 
مطابق با برنامه های شــرکت، اســتفاده بهتر از امکانات شامل 
فضا، تجهیزات آموزشــی و کارگاه-های موجود درمراکز تابعه 
و شــرکت در چارچوب قوانین و مقررات، ایجاد اشتغال مولد و 
پایدار به همراه کار آفرینی، اســتفاده از توان فکری- تجربی و 
ظرفیت های علمی موجود دراداره کل و شــرکت در چارچوب 
قوانین و مقــررات به منظور همــکاری فی مابیــن،  بهره مند 

شــدن طرفین از توانمندی های پژوهشــی یکدیگــر از قبیل 
امکانات کتابخانه ای، کارگاهی و آزمایشــگاهی مطابق ضوابط 
منعقده، فعالیت آموزشــی- پژوهشــی منطبق با نیاز بازار کار 
بر اساس اســتانداردهای جهانی و همچنین تدوین و بازنگری 
اســتانداردهای مهارتی،  همکاری در برگزاری مسابقات ملی 
مهــارت  وآزاد ، همایش ها، کارگاه های آموزشــی ونشســت 
های علمی مشــترک، ایجاد، ارتباط و تبادل اطاعات علمي، 
تحقیقاتي در چارچوب قوانین و مقررات،اســتفاده از ظرفیت 
های طرفین جهت برگزاری  دوره های آموزش فنی و حرفه ای 
همکاری طرفین در تدوین و بازنگری ســوالات آزمون مهارتی، 
 همکاری در ســایر زمینه های مورد عاقه طرفین می باشــد 

را دنبال می کند.

رئیس ســازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری 
شهرکرد گفت: از ابتدای امسال تاکنون بیش از ۱۲ هزار مترمربع 

از پیاده روهای شهرکرد مناسب سازی و بهسازی شد.
 مجید احمدی با اشاره به مناسب سازی پیاده روهای سطح شهر 
اظهار کرد: از ابتدای امسال تاکنون در منطقه یک ۳۴۰۰مترمربع 

اجرای عملیات پیاده روسازی و مناسب سازی انجام شده است.

وی افــزود: پــروژه پیاده روســازی در منطقــه یــک بــا 
 اعتبــاری بالــغ بــر ۶ میلیــارد و ۶۰۰ میلیــون تومــان 

در حال اجرا است.
رئیــس ســازمان عمــران و بازآفرینــی فضاهــای شــهری 
شــهرداری شــهرکرد بیان کرد: همچنین ۶ هــزار مترمربع 
در خیابان کاشــانی و ۳هــزار مترمربع در خیابان شــریعتی و 

 حدفاصــل چهــارراه دامپزشــکی تا خیابــان رجایــی اجرا
 شده است.

احمدی اضافه کــرد: پروژه پیاده روســازی در معابر منطقه دو 
با اعتباری بالغ بر ۷ میلیارد و ۲۰۰ میلیــون تومان اعتبار و در 
خیابان کاشانی ۱۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان در ضلع شمالی 

و جنوبی هزینه شده است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

نمایشگاه صنعت ساختمان و دومین همایش ملی فناوری های نوین و بهینه سازی مصرف انرژی در سمنان برگزار میگردد.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران خبر داد: جذب بیش از ۳۴ هزار مشترک جدید گاز در مازندران

مدیر مخابرات منطقه ایلام:  توسعه شبکه مخابراتی در شهرستان سیروان

نماینده مردم استان ایلام:  سد وَرگَر شهرستان آبدانان تعیین تکلیف شد

تفاهم نامه همکاری آموزشی في ما بین اداره کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران  و شرکت زراعی دشت ناز شهرستان ساری

اجرای بیش از ۱۲ هزار مترمربع پیاده روسازی در مناطق دو گانه شهرکرد

خبر

استان ها
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 کسب و کار

ارزآوری  از  توليد
بيش از اندازه، ارز زيادي از كشــور خارج مي شــود. 
استراتژي توليد بايد در راستاي صادرات و ارزآوري 
باشــد و براي حمايت از توليدكننــده داخلي نبايد 
تعلل كرد. امروز اقتصاد ايران در شرايطي قرار دارد 
كه ارزش پول ملي كاهش يافته است و برنامه ريزي 
بايد در جهتي انجام شــود كه ارزش واقعي را هم به 
پول ملي و هم به اقتصاد كشور بازگرداند. برنامه ريزي 
و حمايت جدي از توليد كالاهاي واسطه اي در داخل 
كشــور هم ميزان واردات را كاهش خواهد داد، هم 
ارزش افزوده آن به داخل منتقل مي شود، هم زنجيره 
توليد را تكميل خواهد كرد و هم اشتغال بسيار خوبي 
را ايجاد مي كند. اشتغال اگر امروز به دغدغه تبديل 
شده، نتيجه بي توجهي به توليد داخلي است. پتانسيل 
ايجاد شغل در توليد داخلي فراوان است و اين صنعت 
اگر به شكوفايي و رونق برسد مي تواند نرخ بيكاري را 

كاهش دهد. 
رونق توليد يك برداشت از اســتراتژي توليد است 
كه مي تواند در تمام بخش ها به كمك اقتصاد بيايد. 
استراتژي هاي توليد، شــامل جايگزيني واردات و 
استراتژي توسعه صادرات است و دولت ها براساس 
هر يك از اين اســتراتژي ها برنامه ريزي مي كنند و 
تمام ضوابط و مقررات را بر مبناي آن تدوين و قوانين 
را اصلاح مي كنند. در ايران نيز اين استراتژي را بايد 
پيش گرفت تا با توســعه توليد داخلي و جايگزيني 
صادرات به جاي واردات ارزآوري را تقويت كرد. توسعه 
توليد داخلي همچنين مي تواند موجب رشد اقتصادي 
شــود و تورم را كاهش دهد. افزايش قدرت خريد و 
بازگشت توانايي هاي اقتصادي از ديگر مزاياي توسعه 
توليد داخلي است. بايد سياست صادرات را به جاي 
واردات داشته باشيم تا رشد اقتصادي را تقويت كنيم. 
سياســت هايي مانند اقتصاد مقاومتي و رونق توليد 
به اين معناست كه به جاي واردكننده ، توليدكننده 
باشيم و البته در ابتدا بايد توليد با هدف جايگزيني 
واردات داشته باشيم. از طرفي ديگر با توجه به اينكه 
بخش عمده اي از واردات، واردات كالاهاي واسطه اي 
است، در صورت برنامه ريزي و حمايت جدي از توليد 
كالاهاي واسطه اي در داخل كشور هم ميزان واردات 
كاهش خواهد يافت، هــم ارزش افزوده آن به داخل 
منتقل مي شود، هم زنجيره توليد تكميل خواهد شد 

و اشتغال بسيار خوبي را ايجاد مي كند. 

ادامه سرمقاله مهارت هاي مديريتي

 يكــي از پيش نيازهــاي باهــوش بــودن ايــن اســت
 كه خارج از چارچوب فكر كنيد.

 انســان هاي باذكاوت ممكن است افكاري داشته 
باشند كه از نظر ديگران قابل درك نباشد؛ اما اين 
افراد هميشه اين سوال را ته ذهن خود دارند كه: 
»چه مي شد اگر اين كار را به روشي ديگر انجام 

مي دادم؟« 
ذهن انســان محدوديتي ندارد و به همين 

 دليل فكر قادر اســت به هر جايي پرواز كند؛ 
امــا قيــد و بندهايــي را خودمــان گرداگرد 

 ذهن قــرار داده و اصطلاحا در داخــل يك جعبه 
محدودش مي كنيم. مثلا در موقعيت كاري مي گوييم: 

 »بهترين شــيوه ارائه محصــول يا خدمت همين اســت

كه تاكنون اتفاق افتاده« و خود را در چارچوبي قرار مي دهيم 
 كه قدرت فكر كردن، جرقه ذهنــي و پيدايش ايده در
  زمينه بهبود شــرايط از ما ســلب مي شــود و
 عمــلا نمي توانيم بــراي نيازهاي آشــكار 
 يا پنهان مشــتري راهكار مناسب تري ارائه

 كنيم.
 دقت كنيــد. اگــر خــارج از محدوديت هاي 
 خودســاخته نباشــيد؛ در بهتريــن شــرايط،
  همــان كاري را مي كنيــد كــه ديگــران انجام
 داده اند. شــما به عنوان مدير يا رئيس يك شــركت 
بايد بتوانيد علاوه بر اينكــه خودتان خارج از چارچوب فكر 
و ايده پردازی می كنيد، كارمندان تان را نيز تشويق كنيد همين 

كار را بكنند. 

خارج  از   چارچوب   فکر  کنید
پيگيري خسارات وارده به استارت آپ ها از محل 

خلأهاي قانوني
استارت آپ ها يا كســب وكارهاي نوپاي مبتني بر فناوري اطلاعات داراي 
ظرفيت هاي مناســبي براي تحول در اقتصاد جامعه از جمله اشــتغال و 
درآمدزايي هســتند؛ اما موفقيت را در گرو همراهــي دولت براي هموار 
شدن مسير فعاليت آنان مي دانند. تصويب قوانين حمايتي، رفع قوانين و 
مقررات دســت وپاگير درباره مجوز فعاليت شركت استارت آپي و معافيت 
ماليات و بيمه از جمله خواســته هاي شركت هاي اســتارت آپي از دولت 
 است. يكي از مشــكلات مهم بيمه و بعد از آن هم ماليات از اهميت بالايي 

برخوردار است. 
كارشناســان اين حوزه هم اعتقاد دارند كه معافيت مالياتي و بيمه اي در 
دو سال اول شروع فعاليت اســتارت آپ ها، مي تواند در راستاي حمايت از 
كسب وكارهاي نوپا تلقي شده و بخشي از راه را براي آنان هموار كند. هرچند 
برخي از دستگاه ها در جهت حمايت از استارت آپ ها اقدامات خوبي را انجام 
داده اند؛ اما اين رويكرد بايد به بدنه دولت تســري پيدا كند تا شاهد ايجاد 
بسترهاي مناسب براي فعاليت كسب وكارهاي نوپا در كشور باشيم. اغلب 

نيروهاي استارت آپ ها جوان هستند. 
هرچنــد نيروهاي جــوان اقدامــات خوبــي را بــراي رفــع نيازهاي 
جامعــه بــه عمــل آورده انــد؛ امــا برخــي از مســئولان جســارت 
 اســتفاده از آنــان را ندارنــد و فقــط در شــعار ايــن موضــوع 

را بيان مي كنند. 

شركت هاي استارت آپي نيازمند قانون خاص هستند 
شركت هاي اســتارت آپي در زمان تاســيس يا فعاليت و نحوه پرداخت 
بيمه نيازمند قوانين خاص هستند؛ اغلب كشــورهاي دنيا آنها را در اين 
موارد استثنا و قوانين خاص براي آنها تنظيم كرده اند و ما در ايران به اين 
چيزي ها فكر نكرديم. به همين دليل، استارت آپ در مقابل شركت بالغ قرار 
گرفته و چالش هايي براي اين شركت ها پيش مي آيد، به طور مثال تاكسي 
اينترنتي با شركت تاكسيراني به مشكل مي خورد، چراكه ما قوانين لازم را 
طراحي نكرديم. استارت آپ ها نمي توانند خود را با قوانين شركت هاي بالغ 
تطبيق دهند و در اين صورت يا بايد شكست بخورند يا ادامه فعاليت آنها به 
كندي انجام خواهد شد و در نتيجه مشكلاتي در محيط كسب وكار براي 
آنها به وجود مي آيد. اغلب استارت آپ ها نيروهاي جوان هستند و معمولا 
تجربه هاي اول كارآفريني آنان است و به دليل همين انتظارات بيش از حد 
از ايده هاي اوليه خود دارند كه اين هم از ديگر مشكلات آنان است. آنان با 
نخستين شكست دچار سرخوردگي مي شوند، در صورتي كه ماهيت كار 

استارت آپي همراه با شكست است.
 اغلب استارت آپ هاي موفق شكســت هايي را تحربه كرده اند و ايده هاي 
بعدي آنها موفقيت آميز بوده است. به همين دليل بايد به اين نيروها آموزش 
دهيم كه شكست آخر راه نيســت، بلكه مي توانند مهارت هاي جديدي را 
براي آنان به همراه آورد تا اين افراد صاحب مهارت هاي جديد براي رشــد 
شوند. تيم سازي موضوع مهم استارت آپ هاست كه بايد به آن توجه جدي 

داشته باشند.
 موضوع تامين منابع مالي و تعامل آنها با سرمايه گذاران از ديگر موضوعات 
مهم در اين حوزه است. در كنار كمبود قوانين، جسارت مديران هم يكي 
ديگر از مواردي است كه ضعف آن سبب مشكل براي استارت آپ ها مي شود. 
قوانين مناسب و جسارت مديران مكمل يكديگر هستند. ما بايد قوانيني 
داشته باشيم كه جسارت را در مديران ما تقويت كند، وقتي قوانين سفت 
و سختي داريم كه دست مديران را بسته و حداقل ريسك پذيري مي كند، 

وضعيت به همين منوال مي شود. 

خبر

تبليغات 
خلاق

از مهم تريــن چالش هايي كه اســتارت آپ هاي فعــال در حوزه 
فناوري هاي مالي با آن روبه رو هســتند و با همه محدوديت ها در 
اين اكوسيستم، به كارشان ادامه مي دهند، بحث سرمايه گذاري 
در حوزه استارت آپ هاي فين  تك و توســعه آنها در فضاي مالي و 
بانكداري كشور است و علاوه بر آن، دسترسي اين استارت آپ ها 
به API بانك هاي مختلف است. در ادامه به بررسي وضعيت اين 
چالش ها و راهكارهاي عبور از آنها و واكاوي آنچه براي توســعه و 

پيشبرد اكوسيستم استارت آپ هاي فين  تك می پردازيم. 
اطمينان و دسترســي بانك ها بــه داده هاي مشــتريان در واقع 
امكاني را براي بانك فراهم مي كند كــه مي تواند بازار را در اختيار 
استارت آپ هايي بگذارد كه قصد دارد از آنها حمايت كند. اين يكي 
از ارزش هاي خاصي است كه شايد سرمايه گذاران ديگر در حوزه 

كسب وكارهاي نو به سادگي در اختيار نداشته باشند. 
يكي از مواردي كه معمــولا بانك ها در اختيار اســتارت آپ هاي 
فين تكي مي گذارند و در واقع بدون آن شايد اصلا مدل همكاري 
بانك ها با فين تك ها بي معني مي شــود، API هاي سرويس هاي 
بانكي است كه بانك در اختيار استارت آپ مي گذارد و استارت آپ، 

كسب وكارش را مبتني بر آن داده ها توسعه مي دهد. 
در اين ميان يك نكته مهم درباره بانك به عنوان يك سرمايه گذار 
اين است كه بانك يك دارايي خيلي ارزشمند دارد و آن مشتريانش 

است. 
بانك هم داده هاي مشــتريانش را در اختيار دارد و هم اطميناني 
كه مشتريان به بانك دارند؛ اين اطمينان و دسترسي به داده هاي 
مشتريان در واقع امكاني را براي بانك فراهم مي كند كه مي تواند 
بازار را در اختيار اســتارت آپ هايي بگذارد كه قصــد دارد از آنها 
حمايت كند. يعني مي تواند به سادگي با اطميناني كه مشتريان 
دارند، يك استارت آپ را بين مشتريان خودش معرفي كند. اين يكي 
از ارزش هاي خاصي است كه شايد سرمايه گذاران ديگر در حوزه 

كسب وكارهاي نو به سادگي در اختيار نداشته باشند. 
مثل همه استارت آپ ها در اســتارتاپ هاي فين تك هم، يكسري 
نيازهاي اوليه مثل سرمايه، تيم فني خوب و فضاي كار وجود دارد؛ 
اما در حوزه استارت آپ هاي فين تك، دو موضوع قابل بررسي است؛ 
اول اينكه بانك ها تا الان در يك اكوسيستم بسته و براي خودشان 
زندگي مي كردند و از سوي ديگر افرادي كه الان وارد حوزه فين تك و 
استارت آپ ها مي شوند، همه در دانشگاه هاي مطرح درس خوانده اند 
و خلاق و كارآفرينند. آنها با توجه به ايده هايي كه دارند يا نيازهايي 
كه در بازار مي بينند يا حتي جستجو بين ايده هاي خارجي، ايده اي به 
ذهن شان مي رسد و مبتني بر آن يك كسب وكار فين تكي راه اندازي 
مي كنند. اما اينجا يك نكته خيلي مهم وجود دارد و آن، اين است كه 
ممكن است اين ايده و كسب وكاري كه مد نظر آنهاست كه راه اندازي 
كنند، دقيقا متناسب با نيازها و الزامات بازار ايران نباشد. از سوي ديگر 
مدل بانكداري اي كه ما در كشــور داريم مشابه هيچ نقطه ديگري 
در دنيا نيست؛ بانكداري ايراني نه به صورت كامل مشابه بانكداري 
اسلامي در ساير كشــورهاي اسلامي است و نه مشــابه بانكداري 
تجاري در دنيا. به همين دليل يكــي از نيازهاي مهم فين تك ها و 
 استارت آپ هاي اين حوزه اين است كه با اكوسيستم بانكداري ايران 

آشنا شوند. 
موضوع مهم ديگر، بحث API هاي بانكي اســت. دسترســي به 
API به عنوان اصلي ترين مشكل اســتارت آپ نام برده می شود. 
مشــكلي كه وجود دارد اين اســت كه همه بانك هــا كاملا اين 
آمادگي را ندارند كه API ها را در اختيار اســتارت آپ ها بگذارند. 

دليل اين مســاله هم يا محدوديت فني و زيرســاختي است يا به 
 دليل محدوديت هاي قانونــي، دســتورالعمل ها و روال قديمي

 در بانك است.
 اينها مشــكلاتي هستند كه كار اســتارت آپ ها و فين تك ها را تا 
اندازه اي سخت كرده است؛ به ويژه زماني كه بعضي از استارت آپ ها 
براي اينكه نتيجه خوبي بگيرند، مخصوصا اســتارت آپ هايي كه 
مبتني بر لايف استايل يا تحليل رفتار مالي كار مي كنند نياز به اين 
دارند كه دسترسي به API تمام بانك ها داشته باشند تا بتوانند 
رفتار مالي كامل يك كاربر را تحليــل كنند. اينكه يك يا دو بانك 
به اين استارت آپ ها كمك كنند و API هاي شان را در اختيار آنها 
بگذارند شايد نتواند ارزش آفريني زيادي براي اين استارت آپ ها 
داشته باشد. در واقع ما هنوز در كشــورمان اكوسيستمي نداريم 
كه تمام بانك ها در آن ملزم باشند تا API هاي شان را در اختيار 
فين تك ها بگذارنــد. در ايران چون هنوز قانونــي وجود ندارد، تا 

حدودي دسترسي تيم ها به APIمحدود است. 

استارت آپ های فين تكی و عمليات بانكداری باز
اما در بحث بانكداري باز، موضوع خيلي مهمي كه وجود دارد اين 
است كه يكسري از نقاط تماس )Touch Point(  هاي بانك به 
جاي اينكه توسط خود بانك تامين بشوند، توسط پارتنرهاي بيروني 
تامين شوند. اين پارتنرهاي بيروني در واقع همان استارت آپ هاي 
فين تكي هستند. از ســوي ديگر، دسته بندي مشتري ها به شدت 
متنوع شده و هر روز با طيف جديدي از مشتري ها مواجه هستيم 
كه يكسري نيازهاي جديد دارند. در اين شرايط وقتي سراغ طراحي 
محصول مي رويم و مي خواهيم براي آنهــا محصولي ارائه بدهيم 
مي بينيم كه اگر بانك كل زمانش را هم بگذارد، نمي تواند براي تمام 
مشتريان محصول مناسبي ارائه بدهد؛ به ويژه در محيط ديجيتال، 
چون در اين محيط سرعت تغيير خيلي بالاتر است و براي اينكه 
اين مشــكل برطرف بشــود بانك ترجيح مي دهد به جاي اينكه 
خودش مستقيماً وارد عرصه بشود، به عنوان زيرساخت قرارگرفته 
و API اش را در اختيار اســتارت آپ ها قرار دهد تا آنها اين نقاط 
تماس ديجيتال را تامين و توليد كنند. در نهايت بانك كه به عنوان 
زيرساخت عمل كرده سود و كارمزد خود را برمي دارد و استارت آپ 
و فين تك هم در اين بين بيزينس خودشــان را لانچ كرده اند كه 

قاعدتا براي شان سود به همراه داشته. 
دسترسي به API براي اغلب استارت آپ ها اجتناب ناپذير است و 
بدون آن بخش زيادي از سرويس هاي آنها قابل ارائه نيست. درباره 
ساير استارت آپ ها هم بايد گفت، اســتفاده از API به طور كلي 
نوعي تسهيل گر و يكپارچه كننده سرويس محسوب مي شود. در 
اقتصاد مبتني بر API، هرچه سرويس دهنده ها، خدمات خود را در 
قالب API منتشر كنند نهايتا امكان فراهم آمدن زيرساخت هاي 

اقتصاد ديجيتال بهتر فراهم مي شود. 
API به غير از اينكه به استارت آپ ها كمك مي كند، توسعه دهنده 
بازار براي سرويس دهنده ها نيز محسوب مي شود و توسعه خدمات 

را براي آنها تسهيل مي كند. 
سرويسي كه تقريبا همه اســتارت آپ ها به آن نياز دارند و خيلي 
لازم است، ســرويس »Kyc«براي شناسايي مشــتريان و احراز 
هويت آنهاست و در حال حاضر بازار با فقدان آن مواجه است. اين 
موضوع، موضوع مورد بحث براي همه استارت آپ هاســت كه اگر 
 از طريق مراجع مرتبط تامين شود، مشــكلات زيادي را برطرف 

مي كند. 

توليد برق از نفــت در آلمان، با كاهش 
توليد نيروی بادی، به بالاترين ميزان از 
سال ۲۰۱۷ رسيد و همزمان، توليد برق 
با سوخت گاز طبيعی، ركورد دو ساله زد.
به گزارش ايسنا، در اين بين، قيمت برق 
روز آتی آلمان برای چهارشنبه در بازار 

معاملات اپكس اسپات، به ۲۲۲.۱۸ يورو 
در هر مگاوات ساعت رسيد كه بالاترين 
قيمت در يك ماه گذشته بود. از برخی 
جهات، اين قرارداد طی دو سال گذشته، 
در كمتر از ۱۰ روز، بــالای ۲۰۰ يورو 

بسته شد.

راه بانكداري باز از استارت آپ هاي فين  تك مي گذرد مصرف نفت برای توليد برق در آلمان ركورد زد

آگهي مناقصه عمومي: 
 1- پروژه باز آفرینی حمام خواجه نصیر شهر مراغه  ) همراه با ارزیابی کیفی (  

) مرحله دوم  –نوبت اول (
شهرداري مراغه به استناد مصوبه شماره 2217/ش/ش  مورخ 1403/7/22 شورای اسلامي محترم شهر در نظر دارد پروژه 
باز آفرينی حمام خواجه نصير شهر مراغه ) همراه با ارزيابی كيفی (  به شماره فراخوان 2003005376000030  را به شركتهاي 
واجد الشرايط  وداراي صلاحيت از معاونت محترم راهبردي رياست جمهوري طبق شرايط مندرج در جدول ذيل هستند ، 
واگذار نمايد لذا كليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاكت ها 
از طريق در گاه سامانه تداركات الكترونيكی دولت)ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است كه 
مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهی امضای الكترونيكی را جهت 

شركت در مناقصه محقق سازند. 
تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ 1403/11/1روز دو شنبه می باشد .

مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سايت : ساعت 14 روز يكشنبه تاريخ 1403/11/7
مهلت زمانی ارائه پيشنهاد :  ساعت 14 روز  چهارشنبه تاريخ 1403/11/17

زمان بازگشايی پاكت ها : ساعت 15 بعد از ظهر روز چهارشنبه مورخ 1403/11/17
مدت اجرااعتبارات  :مبلغ اعتبار اوليه ) ريال (عنوان پروژه  :رديف

)به ماه(
مبلغ  تضمين 

)سپرده به ريال (
رسته بر اساس:

پروژه باز آفرينی حمام خواجه ۱
نصير شهر مراغه                                                                                                                 

) همراه با ارزيابی كيفی (

از اعتبارات  -/۱۲۱/66۱/3۸9/564ريال
داخلی 

حداقــل:  پايــه )5 ( -/6/۰۸3/۰69/4۷۸ ريال۱۲ ماه
حقاظت ، مرمت و احياء 
آثار فرهنگی و تاريخی 

شهرداري  به استناد بند 5 ماده 5 آئين نامه مالي شهرداريها در رد يا قبول پيشنهادات مختار است .
سپرده نفرات اول تا سوم تا انجام تشريفات قانوني مناقصه و عقد  قرارداد با نفر اول مناقصه مسترد نخواهد شدضمناً در 
صورت انصراف هريك از شركت كنندگان سپرده آنان به ترتيب به استناد ماده 8 آئين نامه مالي شهرداريها به نفع شهرداري 

ضبط خواهد شد.
هزينه درج آگهي مناقصه دردو نوبت آگهي بر عهده برندگان مناقصه مي باشد. 

ساير جزئيات و اطلاعات دراسناد مناقصه قيد شده است.
دارابودن حداقل پايه )5 ( حقاظت ، مرمت و احياء آثار فرهنگی و تاريخی   و ظرفيت خالي باقيمانده آماده به كار ا برای رديف 

شماره 1 الزامی  است.
   www.setadiran.ir متقاضيان جهت شركت در مناقصه و كسب اطلاعات بشتر به سامانه تداركات الكترونيكی دولت ستاد به آدرس

مراجعه نمايند.

شهردار مراغه – مروتی 
شناسه آگهی 1865942


